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цена 1.50 леваUSD/BGN: 1.52811   

-0.07% 
 Българска народна банка

EUR/USD: 1.27990  

     +0.07%
 Българска народна банка

Sofix: 397.20

   +0.64%
 Българска фондова борса

BG40: 113.09

+0.64%
Българска фондова борса

Новини ▶ 7 
Правителството 
намери съюзници 
за промените в 
здравеопазването

Новини ▶ 6

Въвеждането на делегираните 
бюджети изправи големите 
болници срещу малките

Пари и работа ▶ 15

Услугите по 
освобождаване  
на персонал 
спечелиха  
от кризата

Компании  ▶ 8

И „Софарма 
Трейдинг” ще 
се отчита всеки 
месец пред 
инвеститорите

Свят ▶ 11

Словакия 
изпревари 
Германия и  
стана рекордьор  
в ЕС по растеж

През второто тримесечие България отбеляза 
най-ниския спад от началото на кризата
▶

СОФИЯ 2.0
Град на бъдещетО
Новият Генерален план за организация на 
движението в София ще бъде готов до края 
на годината. Той предвижда изтегляне на 
автомобилния поток от центъра, места за 
паркиране в преддверието на централната 
градска част и развитие на масовия 
градски транспорт  ▶ 4-5

Илюстрация: Гриша Струнджев

Краят на рецесията 
приближава
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Печеливш
антон роп

Губещ
каролин Маккал

Бившият премиер на Словения Антон Роп е избран за 
вицепрезидент на Европейската инвестиционна банка, 
който ще отговаря за България, Чехия, Унгария, Полша, 
Словения и Словакия. Той ще встъпи в длъжност на 18 
август 2010 г. Роп ще отговаря за доизграждането на мре-
жата от трансевропейски транспортни и енергийни 
коридори (TEN). 

Нискотарифната авиокомпания Easyjet, чийто изпълните-
лен директор е Каролин Маккал, е дадена под съд. Причината 
е, че превозвачът не допуска на борда си инвалиди без при-
дружител. От компанията обясняват, че това се прави от 
съображения за сигурност, защото европейските правила за 
безопасност изискват всички пътници да могат да се еваку-
ират в рамките на 90 секунди.

Мнения

По темата “Германия 
поведе европейската 
икономика нагоре”. Тези, 
които успеят в бързия 
старт, печелят ресурс 
от време и пари, но по-
важното е, че влизат в 
ролята на водачи - те ще 
определят темпото на 
групата!  

Читател 

По темата “Прави-
телството одобри 
концесията на находище 
“Каварна”. Защо тогава 
цената на газа в Каварна, 
добиван от местното 
находище, е 880 лв./1000 
куб. м?  

Bonchev

▶

▶

pari.bg Топ 3

1 Неясни планове и 
загуби. Това е най-
краткото описание 
на един от най-спор-

ните държавни проекти 
за последните 10 години 
- иЦентровете.

2 След близо две 
седмици зърнени 
страсти, свърза-
ни с реколтата 

в страната и ударното 
покачване на цените на 
международните стокови 
борси, две неща станаха 
ясни.

3 Сигнали на граж-
дани за липсващи 
контейнери за 
стъклени, пласт-

масови и хартиени опаков-
ки в София дадоха повод да 
се проследи работата на 
организациите за оползо-
творяване на отпадъци 
от опаковки.

Кой има полза от по-висока 
минимална заплата
В периода 2011-2013 г. се 
предвижда да се запази раз-
мерът на минималната работна 
заплата от 240 лв. Това предвижда 
бюджетната макрорамка за след-
ващите три години, оповестена 
преди месец от правителството 
на ГЕРБ. Причината е ясна - в 
условията на криза разходите за 
труд се свиват.

Само преди дни обаче работна 
група, назначена от министъ-
ра на труда, измисли следната 
формулировка за определяне на 
размера на минималната работна 
заплата: договаряне в коридо-
ри между 125% от линията на 
бедност (долен ограничител) и 
60% от средната работна заплата 
за страната (горен ограничител). 
Решението е взето с гласовете на 
синдикатите и правителството 
въпреки съпротивата на работода-
телските организации.

Какво означава тази 
дефиниция? Ако се вземат 
стойностите за миналата година 
на прага на бедност (230 лв.) и 

средната заплата (590 лв.), изли-
за, че догодина трябва да бъде 
определена минимална работна 
заплата в диапазона между 288 и 
354 лв. Дори и долната граница 
е далеч по-висока от сегашната 
стойност на минималната работна 
заплата у нас.

Подобен механизъм за 
определяне на минималното 
възнаграждение в страната е не-
приемлив за бизнеса дори и в ус-
ловията на икономически растеж. 
Минималната работна заплата 
трябва да е функция от ефекта на 
положения труд и е логично тя да 
нараства само ако има нарастване 
на производителността на труда, 
посочват от Българската стопан-
ска камара. 

В случая обаче излиза, че с 
минималната работна заплата 
се решават социалните пробле-
ми в обществото. Единствена 
полза от подобно увеличение на 
минималните заплащания у нас 
ще имат най-неквалифицираните 
работници, много от които дори 

нямат никакво образование. Те 
без никакво усилие ще получат 
бонус, а всички останали трудещи 
се ще бъдат ощетени. Защото, ако 
рецесията в икономиката продъл-
жи, скоро заплатите в реалния 
сектор няма да бъдат повишени. 
По-образованите, квалифицира-
ни и с опит кадри, чиито възна-
граждения са близо до нивото на 
минималната заплата, ще бъдат 
изравнени с тези свои колеги, 
които нямат никакво образование 
и никакъв опит. Подобно отноше-
ние ще демотивира почти всички, 
чиито възнаграждения са около 
средното заплащане в страната.

При такава „грижа” от страна 
на държавата защо му е на 
определена група от българското 
население да ходи на училище и 
да се опитва да получи професи-
онална квалификация? Другият 
негативен ефект от неоправдано 
вдигане на минималната заплата 
са масови съкращения дори и 
сред квалифицираните кадри и 
разширяване на кръга на фали-
тите.

Повишава-
нето на ми-
нималната 

работна заплата 
трябва да следва 
производителност-
та на труда, а не да 
решава социални 
проблеми

коментар

 необоснованото вдигане на минималната работна заплата ще демотивира почти всички, чиито възнаграждения са около средното 
заплащане в страната СНиМКА ЕМилия КОСТАдиНОвА

▶
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цена 1.50 леваUSD/BGN: 1.52919  
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Българска фондова борса

BG40: 112.37

+0.07%
Българска фондова борса

достигна 
инфлацията до 
края на юли

Новини ▶ 6
500 млн. лв. от 
осигуровки са 
несъбираеми

Новини ▶ 3

Компании ▶ 11

Новини ▶ 7

Weekend ▶ 22-23

Мебелните 
фирми видяха 
края на 
кризата

Митовете 
за хотелите 
с много 
звезди

Премиерът не успя 
да откаже лекарите от 
протести

казва в интервю за 
в. „Пари” изпълнител-
ният директор на НАП 
Красимир Стефанов 

Студеното 
лято на 
Строителите

Традиционно по-
силният сезон за 
строителството тази 
година донесе на 
бранша с две трети 
по-малко работещи 
фирми и 100 хил. 
работници по-малко. 
Започнатите преди 
кризата обекти вече 
са завършени и за да 
оцелеят, някои фир-
ми се насочват към 
изграждане на 
инфраструктура
▶ 4-5 Илюстрация: Вихър Ласков
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цитат

Десети месец износът на 
България расте и това е 

основен показател, че излизаме 
от кризата

Число на деня

145.4 
млн. лв. е изплатила на бизнеса Банката за развитие към 

12 август 2010 г. Общо държавата дължи на фирмите 660 
млн. лв. 

▶

 Симеон дянков, министър на финансите

Токът спира, режим нямало
Ток и жица

След безпрецедент-
ната авария миналия 
месец районът на 
Слънчев бряг се 
оказа и в режим на 
тока

И собственикът на елек-
тропреносната мрежа - На-
ционалната електрическа 
компания, и електрора-
зпределителното друже-
ство - ЕВН, отказват да из-
ползват израза “режим на 
тока”. Фактът обаче е, че 
районът на север от Бургас 
последните вечери остава 
без ток. Компаниите при-
зоваха потребителите да 
намалят консумацията на 
електричество в пиковите 
часове, за да не се нала-
га токът отново да бъде 
спиран.

Преди 
катастрофата
Спирането на тока се 
обяснява с огромното 
количество нови сгради, 
които са включени към 
електрическата мрежа, и 
с повишената консума-
ция заради горещото вре-
ме. Сградите обаче не се 
появиха през последната 
седмица и са получили 
всички необходими за 
строителството разреше-
ния, с някои изключения, 
разбира се. Ситуацията не 
беше трудна за предвиж-
дане, но Националната 
електрическа компания не 
е предприела необходими-
те мерки за подсилване на 
мрежата. 

добро утро
След аварията с далекоп-
ровода, която остави част 

от Черноморието без ток 
почти две денонощия, и 
в разгара на сегашната 
криза Националната елек-
трическа компания обя-
ви план за обновяване на 
електропреносната мрежа 
в Североизточна Бълга-
рия. 

До края на годината ком-
панията ще инвестира 35 
млн. лв. Мотивите за този 
план звучат като извадени 
от новините от последния 
уикенд: “Районът в Северо-
източна България е изклю-
чително натоварен, особено 
през летните месеци, когато 
потреблението на ток от 
черноморските курорти е 
по-високо.” 

Друг мотив е присъединя-
ването на вятърните елек-
троцентрали в региона, кое-
то допълнително натоварва 
системата. 

Проверката с 
тайните резултати
След аварията Държав-
ната комисия за енергий-
но и водно регулиране 
(ДКЕВР) се зае да търси 
причините за повредите. 

Регулаторът започна 
проверка какви инвести-
ции е правила НЕК през 
последните 4 години. Гло-
ба до 1 млн. лв. заплашва 
компанията, ако бъде ус-
тановено, че причините за 
аварията по Черноморието 
са свързани с неизпълне-
ние на инвестиционната 
програма и пренебрегване 
на основните задължения 
за сигурност на електро-
снабдяването. 

Във вторник регулато-
рът очакваше резултати-
те от проверката, но до 
момента те не са опове-
стени.

Премиерът обеща 
и редовни инспек-
ции на магистрала 
“Люлин”, след като 
преди време се за-
кани да инспектира 
и инвестициите на 
всички ЕРП 

Ново закъснение от 2 месе-
ца има при строителството 
на магистрала “Люлин”. 
Преди седмица изостава-
нето от графиците за из-
граждане беше с девет дни, 
сега вече стигна до 60. А 
след още една седмица да-
ли ще достигне 90? И така 

възможността аутобанът 
да бъде завършен навреме 
изглежда все по-нереална. 

5 години по-късно
По време на последната 
инспекция министър-пред-
седателят Бойко Борисов 
отново обвини предишното 
управление с изказването, 
че през последните 5 годи-
ни не е имало контрол от 
страна на възложителя, т. 
е. държавата. Това е довело 
до сериозните закъснения 
при изграждането на 19 км 
аутобан. Сега обаче упра-
влението е друго, обеща-
ните санкции са големи, 
проверките са чести, но 

изоставане от разчетите 
отново има. 

Виновни и невинни
“ П р а в и т е л с т в о -
то (предишното - бел.
ред.), Агенция “Пътна 
инфраструктура”(АПИ) и 
консултантите по проекта 
са виновните за неизпълне-
нието на строителните дей-
ности досега”, заяви Бойко 
Борисов. При предишната 
инспекция проверяващите 
обвиниха лошото време за 
закъснението. Сега по думи-
те на Борисов “единствени-
те виновници са изпълните-
лите.” “Това, което турската 
фирма “Мапа Дженгиз” е 

поискала от държавата, им е 
дадено и те трябва да изпъл-
нят поетите задължения, ка-
то завършат строителството 
в срок,” разясни Борисов.

инспектор № 1
“Аз лично ще проверявам 
през 20 дни как върви на-
предъкът на строителството 
на магистрала “Люлин”, ка-
за министър-председателят. 
Борисов се ангажира и с 
контрол върху качеството на 
дейностите по магистрала-
та. Преди време премиерът 
се закани и лично да инспек-
тира направените инвести-
ции от електроразпредели-
телните дружества.

НАП “осветли” 1.5 
млн. лв. по морето

снимка марина ангелОва

инспекторът и магистралата

В ефир
Борисов за 
срещите си 
с Меркел на 
големи форуми

“веднъж аз се бях скрил 
в кухнята да видя мача 
- как върви. в смисъл, 
отивах да видя как 
върви. като влязох 
там, тя си хапваше 
един сандвич, стои пред 
телевизора и като ме 
видя: “а, Бойко”. казвам, 
и аз същото, тук да 
видя как е за малко”.

▶

Проверките на 
инспекторите напра-
виха някои от заве-
денията изведнъж 
печеливши

Проверките на НАП по мор-
ските курорти през послед-
ните два уикенда “осветли-
ха” 1.5 млн. лв. оборот на 
нощни заведения. 300 хил. 
лв. от тази сума е ДДС. Това 
обяви във Варна изпълни-
телният директор на аген-
цията Красимир Стефанов. 
След проверките се оказва, 
че част от нощните клубове 
и дискотеките са работили 
без приходи, други пък са 
били на ръба на минимума. 
Истината обаче е друга. 

Мигновена печалба
“Във Варна оборотът на но-
щен клуб нарасна изведнъж 
с 14 пъти в резултат на про-
верките”, съобщи Стефанов. 
Дискотека по Южното Чер-
номорие пък е работила без 
никакви приходи за целия 
юли. “Друго, на което се 
натъкнахме, е туристически 
обект с дискотека, който 
дължи на НАП 100 хил. лв., 
а не е платил нито лев”, каза 
Стефанов. Проверката е до-
казала, че само за една вечер 
оборотът е 20 хил. лв.

Изпълнителният дирек-
тор на НАП обобщи, че 
финансово заведенията по 
Северното Черноморие са 

по-дисциплинирани.  

Между капките
Собствениците на заведе-
ния по морето използват 
различни тънкости, за да 
минат между капките. Сте-
фанов обясни, че практи-
ката е всяка година диско-
теките да се стопанисват 
от различни фирми, като 
така се избягва плащането 
на стари задължения.  

“Най-честите нарушения 
на нощните заведения са 
неиздаването на касови бо-
нове, неотчитането на реал-
ните обороти и опитите да 
се прикрие ДДС”, коментира 
Стефанов. Често нарушение 
е неосигуряването на служи-
телите. 

да се готвят 
следващите
През септември предстои 
преглед и сравнение на обо-
ротите на заведенията по 
месеци. “Ако има размина-
вания, фирмите ще бъдат 
принудени да платят още да-
нъци”, закани се Стефанов. 

Проверките на инспекто-
рите ще продължат до края 
на месеца. Най-застрашени 
да излязат “на светло” и из-
веднъж да се окажат по-пе-
челивши отколкото казват, 
че са, са заведенията по ку-
рортите край Варна, където 
предстоят масирани посе-
щения на инспекторите. 

радослава димитрова

нощен живот

Магистрала “Люлин” отново закъснява



СОФИЯ 2.0: 
ГРАД НА БЪДЕЩЕТО
През следващите 20 години столичната 
инфраструктура вече ще се моделира 
според изградена дългосрочна визия
Да се критикува столичният трафик 
е любимо занимание на софиянци и 
в момента той си го заслужава. 
Задръстените улици, пътните 
асфалтови пробойни и запушените 
от автомобили тротоари са 
всекидневие за всеки придвижващ 
се в града. Факт е обаче, че тези 
недостатъци са резултат на 
дългогодишна работа на парче. А тя, 
както и мърморенето на парче не 
водят до дългосрочно подобрение. 

Стратегия
Добрата новина е, че от няколко 
години вече се работи по 
моделиране на софийската 
транспортна инфраструктура 

съобразно нова визия за следващите 
20-30 години. Първите крачки бяха 
Общият устройствен план на София 
и Столичната община (2004, 
изменен 2009) и Общият план за 
развитие на Столичната община 
2007-2013 г. Залегналите в тях цели 
ще се приложат на практика чрез 
новия Генерален план за 
организация на движението на 
София, който ще е готов до края на 
годината и ще съдържа 
тактическите предписания за 
моделиране на столицата през 
следващите 5 години. Наетият за 
целта консултант британската 
компания “Мотт Макдоналд” вече 
изготви първоначалния анализ на 

градската инфраструктура. Извън 
проекта председателят на работната 
група към Столичната община, 
която се е наела с изготвянето на 
плана, Мартин Заимов от няколко 
месеца кани гост-експерти от 
Лондон, Виена, Париж и Мадрид. 
Тяхната роля е да ни посъветват по 
отношение на дългосрочната визия 
за София, защото само така ще 
знаем какво да заложим в 
краткосрочен план, каза за в. “Пари” 
Мартин Заимов. 

Новите дрехи на София
Пътят на новия генерален план  към 
една хармонична европейска София 
е трилентов. Първо, изтегляне на 

автомобилния поток от центъра, 
където в момента се вливат главните 
пътни артерии, към периферните 
зони на София. Второ, развитие на 
системата за паркиране чрез 
изграждането на буферни паркинги 
при крайните метростанции и блок 
паркинги в преддверието на 
централната градска част. Трето, 
превръщането на масовия градски 
транспорт (МГТ) в липсващата 
връзка между горните две чрез 
свързването му с околоградския 
район на принципа “паркирай и 
пътувай” (park and ride).

В полите на центъра
Въпреки че обикновено 
“разтоварването” на централните 
градски части става със свиване на 
пътните ленти, в София това ще се 
случи по-късно. В момента самата 
инфраструктура има нужда от 
разширяване, обновяване и 
поддръжка, споделя Заимов. 
Няколко средносрочни проекта, 
целящи успокояването на 
перманентните задръствания, вече 
получиха зелена светлина от 
Столичния общински съвет. Със 
заем от Европейската 
инвестиционна банка за 43.5 млн. 
EUR ще се финансира изграждането 
на 6 кръстовища на две нива (виж 
таблицата), а готовият проект за 

“Лъвов мост” очаква единствено 
одобрението на ЕИБ. По-важната 
крачка към изместването на 
автомобилния поток обаче е 
изграждането на скоростни 
тангенциални трасета, които да се 
свържат с радиалните в 
периферията на града. По този 
начин огромният наплив ще се 
пренасочи извън центъра към 
обходните артерии с нужния 
капацитет. Строителството по 
първата градска магистрала Северна 
скоростна тангента ще започне т.г. и 
ще се финансира с 380 млн. EUR по 
Оперативна програма “Транспорт”. 
Предвижда се свързването й с 
магистрала “Хемус” до 2015 г. 
Освен непригодността на 
софийската инфраструктура към 
променените пътни навици на 
столичани (виж карето) огромно 
въздействие върху натовареността 
на трафика оказва и скокът в 
употребата на автомобили като 
начин на придвижване. Според 
проучването на консултанта “Мотт 
Макдоналд” от 2000 до 2009 г. 
ръстът е 13.1% - от 17.4 до 30.5%, а 
през 2020 г. ОУП предвижда нивото 
да е 45%. Само за сравнение, през 
същия период градският транспорт 
заема все по-малък дял от общите 
пътувания - от 64.7 до 49%. 
Тревожна е и статистиката за 

моторизацията на София. 
Прогнозата, заложена в ОУП за 2020 
г., от 520 коли на 1000 жители вече е 
завишена, алармира докладът на 
консултанта. Което значи, че сме 
достигнали точка на пресищане и 
оттук нататък нещата трябва да се 
подобряват, надява се Мартин 
Заимов. 

Паркомясто под слънцето
Изместването на автомобилния 
трафик по обхождащите 
централната част маршрути обаче е 
невъзможно без създаването на 
условия за тяхното паркиране на 
места, които, от една страна, не 
задръстват пешеходното и 
велопространство, а от друга - са в 
близост до спирките на масовия 
градски транспорт. Целите на ОУП 
включват изграждането на 
многоетажни паркинги именно на 
възловите места, където обходните 
коридори се свързват с мрежата на 
МГТ (по данни на консултантския 
доклад малко над 22 000 места е 
общият капацитет за обществено 
паркиране). Целта е да се развие и 
наложи като практика системата 
“паркирай и пътувай”. 
Изграждането на няколко буферни 
парка вече се придвижва от 
Столичната община (виж 
таблицата), като фокусът е върху 

обвързването им с крайните и 
междинните спирки на метрото. 
Създаването на мрежа от блок 
паркинги в периферията на 
централната част с цел ограничаване 
на автомобилите, навлизащи към 
ядрото, също е в плановете на 
общината. Но несъмнено 
най-изострени са проблемите с 
разминаването между търсенето и 
предлагането на паркоместа в 
центъра, отбелязва анализът на 
“Мотт Макдоналд” (до 5 ноември 
т.г. ще са готови конкретните 
предложения за намаляване на 
трафика в района). Предложенията, 
които следва да се обсъдят от 
общинския съвет, са драстично 
увеличаване на броя подземни 
гаражи, ограничаване на 
пространствата за паркиране и 
престой до временно 
“преминаващи” (бизнес посетители, 
пазаруване, туризъм), уреждане на 
въпроса с местата за жителите в 
района, завишаване цените на 
надземните спрямо подземните 
паркоместа, намаляване на 
преференциалните разрешителни за 
паркиране в центъра и изобщо 
целият брой на уличните паркоместа 
в градското ядро. За сравнение 
консултантът отбелязва, че едва 30% 
от синята зона се използва по 
предназначение, т.е. за кратък 

престой, а 65% от паркираните коли 
са в нарушение или с пропуски. И 
макар повишаването на таксата синя 
зона да е наболял проблем, тя трябва 
да достигне такива нива, че във 
всеки отделен момент 20% от 
капацитета й да е свободен, 
препоръчва Мартин Заимов. Все 
още се очаква общината да изготви 
ценови план, но по неофициални 
данни предложението на работната 
група е поскъпване от 1 лв. на 3 лв. 
за час престой. За да има ефект 
обаче, таксуването трябва да е 
постепенно - първият час да е 
по-евтин от втория и т.н., обяснява 
Заимов. 

Градски транспорт, моя любов
Колкото и добре да са изпълнени 
обаче, горните две стратегии се 
обезсмислят, ако липсва 
достатъчно широко развита мрежа 
на МГТ. Затова осигуряването на 
система от обществени превози с 
капацитет, който може да поеме 
пътникопотока към центъра 
(включително на водачите на 
автомобили по трасетата “паркирай 
и пътувай”), е задача номер едно в 
краткосрочен и дългосрочен план. 
Приоритетно развитие на 
транспорта с електрическо 
задвижване (метро, трамваи, 
тролейбуси) е заложено както в 

ОУП, така и в консултантския 
доклад за новия генерален план. 
Сега действащото метро е с 
дължина 18 км и капацитет 200 000 
пътници дневно. След 
завършването и на трите диаметъра 
през 2012 г. обхватът ще е 65 км с 
63 станции и 1.2 млн. пътници на 
ден, като средствата са от ОП 
“Транспорт”, ЕИБ и местно 
съфинансиране. Стойността на 
строящия се в момента участък 
“Младост” - “Цариградско шосе”, 
включително буферния паркинг 
пред Експо Център, възлиза на 94 
млн. EUR и е осигурена със заем от 
ЕИБ и финансиране от Столичната 
община. Разширяването на 
метромрежата е огромно удобство 
за столичани, но съществува 
съмнението, че мащабът му не е 
оптимален. Метрополитените са 
пригодни за превоз на голям поток 
от хора на сравнително дълги 
разстояния, сподели гост-експертът 
от Мадрид Артуро 
Мартинес-Гинестал при 
двудневното си посещение в София 
т.м. За градски условия  
ефективната дължина е от 30 до 50 
км. Ако останалите форми на 
градския транспорт се развият по 
план и поемат своя дял от 
пътникопотока, рискът от 
преоразмеряване на подземната 

мрежа може да стане реален. Това 
обаче предстои да разберем след 
години. Освен на метрогръбнака 
обществената транспортна мрежа 
ще разчита и на развитие на 
автобусната мрежа в предградията 
и засиленото изграждане на 
железопътна система (предвидено 
е трасе за скоростен влак от 160 
км). В момента има голяма 
амбиция от БДЖ и министерството 
на транспорта за въвеждането на 
трамвайно-влакова система, 
особено за линиите от Перник и 
Своге, но все още няма конкретно 
предложение, споделя Мартин 
Заимов. Друга насока на развитие, 
която тепърва ще преодолява 
техническите проблеми, свързани 
със синхронизацията, е 
изграждането на т.нар. 
комбинирани пътнически 
терминали. Например предложени 
са такива в Обеля (метро - жп 
гара), Дружба (метро - жп гара - 
летище) и Младост (метро - 
автогара - буферен паркинг). 

Въпрос на постоянство
Засега ентусиазмът на общината 
говори, че трилентовият път към 
нова София е еднопосочен - само 
напред. Да се надяваме, че платно 
за срещуположно движение няма 
да се появи.

Марина Узунова

Илюстрации: Вихър Ласков
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Велосипедното 
движение е най-
добрият вариант

Със стро-
ителните 
дейности за 

известно време ще 
настане хаос в тра-
фика

Екипът на архитектурно 
студио ProvoCAD

Представените решения 
са подходящи за София и 
изпитани в големите евро-
пейски градове. На първо 
място е задължително раз-
витието на метрото, което 
доказа вече ефикасността 
си. Чрез него ще отпаднат 
дори и някои наземни 
единици на градския 
транспорт, като тролей-
бусите, които се считат 
за тромави и утежняват 
трафика. Скоростен влак 
е изключително важен за 
маршрута София - Пер-
ник, а предимствата на 
велосипедното движение 
сякаш винаги остават на 
заден план. Какъв по-до-
бър метод за придвижване 
би могъл да се появи? 
Малогабаритен, високопо-
движен, 100% екологичен 
и здравословен и не удря 
по джоба на гражданина, 
както изхранването на 
един автомобил. Оси-
гуряването на велоалеи 
навсякъде е задължително 
за град, който гледа към 
бъдещето. 
Остава обаче 
проблемът за живеещи-
те в центъра и тяхната 
автомобилна подвижност. 
Режимът на застрояване 

на сградите не е пред-
виждал паркоместа както 
днес. 

Разработването на 
подобен план е компли-
цирано и няма как да се 
мине без компромиси. 
Със строителните дей-
ности за известно време 
ще настане хаос в трафи-
ка. Но ако въвеждането 
се осъществи на добре 
обмислени порции, със 
сигурност предимствата 
ще надделеят над закосте-
нелите ни навици.

Основната причина за лошото 
състояние на съвременната 
транспортна инфраструктура на 
София е фактът, че тя просто е 
остаряла. Но не в морален, а 
концептуален план � уличната 
мрежа, която опасва града, към 
момента не отговаря на 
съвременното пътно поведение на 
столичани. Масовият маршрут на 
работещите граждани преди и 
през ���� г., от когато е последният 
преди ���� г. ОУП, може да се 
обобщи с линията "дом � работа � 
дом". Това прави транспортната 
инфраструктура на София 
подчертано "моноцентрична", т.е. 
съставена от няколко главни 
центростремителни артерии с 
капацитет за масовия пътен поток. 
Но през последните �� години това 
се променя към "полицентрична" 
структура, т.е. случайни и 
непланирани пътни движения. С 
други думи, столичани имат нужда 
да се придвижват не само по 
главните артерии, но и да се 
отклоняват безпроблемно по 
второстепенните пътища, които в 
момента нямат нужния капацитет. 
Промяната се отразява за пръв път 
едва в ОУП ������, а новият 
Генерален план за организация на 
движението трябва да приведе в 
действие визията на документа за 
София като град, който не поставя 
граници пред възможностите за 
свободно придвижване.

Пътни навициКлючови инвестиционни проекти на Столичната община

пътътенен п пототтокоо . 
���� годидинини тововаа 

ричнчна"

Моноцентрична инфраструктура

Полицентрична инфраструктура

*СОП = Софийски околовръстен път

Дейност Завършване
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СОФИЯ 2.0: 
ГРАД НА БЪДЕЩЕТО
През следващите 20 години столичната 
инфраструктура вече ще се моделира 
според изградена дългосрочна визия
Да се критикува столичният трафик 
е любимо занимание на софиянци и 
в момента той си го заслужава. 
Задръстените улици, пътните 
асфалтови пробойни и запушените 
от автомобили тротоари са 
всекидневие за всеки придвижващ 
се в града. Факт е обаче, че тези 
недостатъци са резултат на 
дългогодишна работа на парче. А тя, 
както и мърморенето на парче не 
водят до дългосрочно подобрение. 

Стратегия
Добрата новина е, че от няколко 
години вече се работи по 
моделиране на софийската 
транспортна инфраструктура 

съобразно нова визия за следващите 
20-30 години. Първите крачки бяха 
Общият устройствен план на София 
и Столичната община (2004, 
изменен 2009) и Общият план за 
развитие на Столичната община 
2007-2013 г. Залегналите в тях цели 
ще се приложат на практика чрез 
новия Генерален план за 
организация на движението на 
София, който ще е готов до края на 
годината и ще съдържа 
тактическите предписания за 
моделиране на столицата през 
следващите 5 години. Наетият за 
целта консултант британската 
компания “Мотт Макдоналд” вече 
изготви първоначалния анализ на 

градската инфраструктура. Извън 
проекта председателят на работната 
група към Столичната община, 
която се е наела с изготвянето на 
плана, Мартин Заимов от няколко 
месеца кани гост-експерти от 
Лондон, Виена, Париж и Мадрид. 
Тяхната роля е да ни посъветват по 
отношение на дългосрочната визия 
за София, защото само така ще 
знаем какво да заложим в 
краткосрочен план, каза за в. “Пари” 
Мартин Заимов. 

Новите дрехи на София
Пътят на новия генерален план  към 
една хармонична европейска София 
е трилентов. Първо, изтегляне на 

автомобилния поток от центъра, 
където в момента се вливат главните 
пътни артерии, към периферните 
зони на София. Второ, развитие на 
системата за паркиране чрез 
изграждането на буферни паркинги 
при крайните метростанции и блок 
паркинги в преддверието на 
централната градска част. Трето, 
превръщането на масовия градски 
транспорт (МГТ) в липсващата 
връзка между горните две чрез 
свързването му с околоградския 
район на принципа “паркирай и 
пътувай” (park and ride).

В полите на центъра
Въпреки че обикновено 
“разтоварването” на централните 
градски части става със свиване на 
пътните ленти, в София това ще се 
случи по-късно. В момента самата 
инфраструктура има нужда от 
разширяване, обновяване и 
поддръжка, споделя Заимов. 
Няколко средносрочни проекта, 
целящи успокояването на 
перманентните задръствания, вече 
получиха зелена светлина от 
Столичния общински съвет. Със 
заем от Европейската 
инвестиционна банка за 43.5 млн. 
EUR ще се финансира изграждането 
на 6 кръстовища на две нива (виж 
таблицата), а готовият проект за 

“Лъвов мост” очаква единствено 
одобрението на ЕИБ. По-важната 
крачка към изместването на 
автомобилния поток обаче е 
изграждането на скоростни 
тангенциални трасета, които да се 
свържат с радиалните в 
периферията на града. По този 
начин огромният наплив ще се 
пренасочи извън центъра към 
обходните артерии с нужния 
капацитет. Строителството по 
първата градска магистрала Северна 
скоростна тангента ще започне т.г. и 
ще се финансира с 380 млн. EUR по 
Оперативна програма “Транспорт”. 
Предвижда се свързването й с 
магистрала “Хемус” до 2015 г. 
Освен непригодността на 
софийската инфраструктура към 
променените пътни навици на 
столичани (виж карето) огромно 
въздействие върху натовареността 
на трафика оказва и скокът в 
употребата на автомобили като 
начин на придвижване. Според 
проучването на консултанта “Мотт 
Макдоналд” от 2000 до 2009 г. 
ръстът е 13.1% - от 17.4 до 30.5%, а 
през 2020 г. ОУП предвижда нивото 
да е 45%. Само за сравнение, през 
същия период градският транспорт 
заема все по-малък дял от общите 
пътувания - от 64.7 до 49%. 
Тревожна е и статистиката за 

моторизацията на София. 
Прогнозата, заложена в ОУП за 2020 
г., от 520 коли на 1000 жители вече е 
завишена, алармира докладът на 
консултанта. Което значи, че сме 
достигнали точка на пресищане и 
оттук нататък нещата трябва да се 
подобряват, надява се Мартин 
Заимов. 

Паркомясто под слънцето
Изместването на автомобилния 
трафик по обхождащите 
централната част маршрути обаче е 
невъзможно без създаването на 
условия за тяхното паркиране на 
места, които, от една страна, не 
задръстват пешеходното и 
велопространство, а от друга - са в 
близост до спирките на масовия 
градски транспорт. Целите на ОУП 
включват изграждането на 
многоетажни паркинги именно на 
възловите места, където обходните 
коридори се свързват с мрежата на 
МГТ (по данни на консултантския 
доклад малко над 22 000 места е 
общият капацитет за обществено 
паркиране). Целта е да се развие и 
наложи като практика системата 
“паркирай и пътувай”. 
Изграждането на няколко буферни 
парка вече се придвижва от 
Столичната община (виж 
таблицата), като фокусът е върху 

обвързването им с крайните и 
междинните спирки на метрото. 
Създаването на мрежа от блок 
паркинги в периферията на 
централната част с цел ограничаване 
на автомобилите, навлизащи към 
ядрото, също е в плановете на 
общината. Но несъмнено 
най-изострени са проблемите с 
разминаването между търсенето и 
предлагането на паркоместа в 
центъра, отбелязва анализът на 
“Мотт Макдоналд” (до 5 ноември 
т.г. ще са готови конкретните 
предложения за намаляване на 
трафика в района). Предложенията, 
които следва да се обсъдят от 
общинския съвет, са драстично 
увеличаване на броя подземни 
гаражи, ограничаване на 
пространствата за паркиране и 
престой до временно 
“преминаващи” (бизнес посетители, 
пазаруване, туризъм), уреждане на 
въпроса с местата за жителите в 
района, завишаване цените на 
надземните спрямо подземните 
паркоместа, намаляване на 
преференциалните разрешителни за 
паркиране в центъра и изобщо 
целият брой на уличните паркоместа 
в градското ядро. За сравнение 
консултантът отбелязва, че едва 30% 
от синята зона се използва по 
предназначение, т.е. за кратък 

престой, а 65% от паркираните коли 
са в нарушение или с пропуски. И 
макар повишаването на таксата синя 
зона да е наболял проблем, тя трябва 
да достигне такива нива, че във 
всеки отделен момент 20% от 
капацитета й да е свободен, 
препоръчва Мартин Заимов. Все 
още се очаква общината да изготви 
ценови план, но по неофициални 
данни предложението на работната 
група е поскъпване от 1 лв. на 3 лв. 
за час престой. За да има ефект 
обаче, таксуването трябва да е 
постепенно - първият час да е 
по-евтин от втория и т.н., обяснява 
Заимов. 

Градски транспорт, моя любов
Колкото и добре да са изпълнени 
обаче, горните две стратегии се 
обезсмислят, ако липсва 
достатъчно широко развита мрежа 
на МГТ. Затова осигуряването на 
система от обществени превози с 
капацитет, който може да поеме 
пътникопотока към центъра 
(включително на водачите на 
автомобили по трасетата “паркирай 
и пътувай”), е задача номер едно в 
краткосрочен и дългосрочен план. 
Приоритетно развитие на 
транспорта с електрическо 
задвижване (метро, трамваи, 
тролейбуси) е заложено както в 

ОУП, така и в консултантския 
доклад за новия генерален план. 
Сега действащото метро е с 
дължина 18 км и капацитет 200 000 
пътници дневно. След 
завършването и на трите диаметъра 
през 2012 г. обхватът ще е 65 км с 
63 станции и 1.2 млн. пътници на 
ден, като средствата са от ОП 
“Транспорт”, ЕИБ и местно 
съфинансиране. Стойността на 
строящия се в момента участък 
“Младост” - “Цариградско шосе”, 
включително буферния паркинг 
пред Експо Център, възлиза на 94 
млн. EUR и е осигурена със заем от 
ЕИБ и финансиране от Столичната 
община. Разширяването на 
метромрежата е огромно удобство 
за столичани, но съществува 
съмнението, че мащабът му не е 
оптимален. Метрополитените са 
пригодни за превоз на голям поток 
от хора на сравнително дълги 
разстояния, сподели гост-експертът 
от Мадрид Артуро 
Мартинес-Гинестал при 
двудневното си посещение в София 
т.м. За градски условия  
ефективната дължина е от 30 до 50 
км. Ако останалите форми на 
градския транспорт се развият по 
план и поемат своя дял от 
пътникопотока, рискът от 
преоразмеряване на подземната 

мрежа може да стане реален. Това 
обаче предстои да разберем след 
години. Освен на метрогръбнака 
обществената транспортна мрежа 
ще разчита и на развитие на 
автобусната мрежа в предградията 
и засиленото изграждане на 
железопътна система (предвидено 
е трасе за скоростен влак от 160 
км). В момента има голяма 
амбиция от БДЖ и министерството 
на транспорта за въвеждането на 
трамвайно-влакова система, 
особено за линиите от Перник и 
Своге, но все още няма конкретно 
предложение, споделя Мартин 
Заимов. Друга насока на развитие, 
която тепърва ще преодолява 
техническите проблеми, свързани 
със синхронизацията, е 
изграждането на т.нар. 
комбинирани пътнически 
терминали. Например предложени 
са такива в Обеля (метро - жп 
гара), Дружба (метро - жп гара - 
летище) и Младост (метро - 
автогара - буферен паркинг). 

Въпрос на постоянство
Засега ентусиазмът на общината 
говори, че трилентовият път към 
нова София е еднопосочен - само 
напред. Да се надяваме, че платно 
за срещуположно движение няма 
да се появи.

Марина Узунова

Илюстрации: Вихър Ласков
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По-добре да се 
строят трамваи, 
отколкото метро

Алеите и 
колите на 

градския транспорт 
да са физически 
разделени от авто-
мобилите

Мартин Заимов,
член на Комисията по устрой-
ство на територията, архитек-
тура и жилищна политика към 
Столичния общински съвет

Смятам, че политиката 
и в пътната мрежа, и в 
градския транспорт, и в 
алтернативните форми на 
придвижване трябва да са 
приоритетни. Например 
едно от нещата, които 
трябва да се случат, е 
трамваите и автобусите да 
получават зелена светли-
на, а алеите и колите на 
градския транспорт да са 
физически разделени от 
автомобилите. 

Важно е и 
ограничаването или 
дори забраната на автомо-
били в центъра на града, 
каквато е европейската 
практика заради шума и 
замърсяването. София 
има нужния потенциал, но 
засега общината не е об-
съждала подобен проект. 
В момента 
метрополитенът, чиято 
мрежа предстои да се до-
върши, е много полезен. 
Метрото като система 
на придвижване обаче, 
а след него и влизане-
то на автомобилите в 
подлезите са относи-
телно остарели. Хората 
предпочитат да не са под 
земята, а над нея. Затова 
е по-добре да се стро-

ят надлези, отколкото 
подлези. Както е много 
по-добре да се строят 
трамваи, отколкото 
метро. По тази причина 
линиите на трамваите 
имат и по-чести спирки. 

Основната причина за лошото 
състояние на съвременната 
транспортна инфраструктура на 
София е фактът, че тя просто е 
остаряла. Но не в морален, а 
концептуален план � уличната 
мрежа, която опасва града, към 
момента не отговаря на 
съвременното пътно поведение на 
столичани. Масовият маршрут на 
работещите граждани преди и 
през ���� г., от когато е последният 
преди ���� г. ОУП, може да се 
обобщи с линията "дом � работа � 
дом". Това прави транспортната 
инфраструктура на София 
подчертано "моноцентрична", т.е. 
съставена от няколко главни 
центростремителни артерии с 
капацитет за масовия пътен поток. 
Но през последните �� години това 
се променя към "полицентрична" 
структура, т.е. случайни и 
непланирани пътни движения. С 
други думи, столичани имат нужда 
да се придвижват не само по 
главните артерии, но и да се 
отклоняват безпроблемно по 
второстепенните пътища, които в 
момента нямат нужния капацитет. 
Промяната се отразява за пръв път 
едва в ОУП ������, а новият 
Генерален план за организация на 
движението трябва да приведе в 
действие визията на документа за 
София като град, който не поставя 
граници пред възможностите за 
свободно придвижване.

Пътни навициКлючови инвестиционни проекти на Столичната община

пътътенен п пототтокоо . 
���� годидинини тововаа 

ричнчна"

Моноцентрична инфраструктура

Полицентрична инфраструктура

*СОП = Софийски околовръстен път
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С ръст на БВП от 1% 
за второто тримесе-
чие Старият конти-
нент изпревари САЩ

Европейската икономика от-
чете двойно по-високо уве-
личение на БВП през второ-
то тримесечие от очакваното 
- основно благодарение на 
рекордния ръст в Германия 
от обединението на страната 
насам.

По-добре от САЩ
Брутният вътрешен продукт 
в еврозоната е нараснал с 
1% през второто тримесе-
чие спрямо периода януари 
- март, съобщи Евростат. 

Германия поведе европейската икономика нагоре

Българската икономика 
забавя спада си. Според 
експресните данни на НСИ 
брутният вътрешен продукт 
на държавата в периода ап-
рил - юни е с 1.5% по-ни-
сък спрямо същия период 
на 2009 г. През първото 
тримесечие на тази година 
бе отчетен спад на БВП от 
3.6%.

Къде сме ние
България е сред петте дър-
жави членки в Европейския 
съюз, чиито икономики все 
още вървят надолу. БВП 
на целия Европейски съюз 
през второто тримесечие е 
нараснал за една година с 
1.7%. Също с толкова расте 
и БВП в еврозоната. Ръстът 
на БВП спрямо първото 
тримесечие и в ЕС, и в ев-
розоната е 1%. Българската 
статистика обаче не отчита 
динамиката на БВП триме-
сечие спрямо тримесечие, 
а само на годишна база. 
Затова е трудно да се пре-
цени дали вече започваме 
да излизаме от рецесията, 
коментират анализатори. 
Причината е, че периодът, 
по който сега се сравняваме 
- второто тримесечие на 
2009 г., е много ниска база. 
Тогава бе отчетен спад на 
БВП от близо 4.9% годиш-
но.

Услугите - най-голе-
мите губещи
Спадът на БВП през второто 
тримесечие на тази година 
се дължи основно на по-
ниската добавена стойност 
в сектора на услугите - 1.7% 
намаление в сравнение с 

второто тримесечие на 2009 
г. Този сектор продължава 
да се свива, след като през 
предното тримесечие доба-
вената стойност в услугите 
падна с 1.2%. Услугите имат 
най-голям дял във формира-
нето на БВП - 63.3%. 

В индустриалния сектор 
произведената добавена 
стойност е намаляла с 0.3% 
при 0.9% спад през пър-
вото тримесечие. Наскоро 
данните за индекса на про-
мишленото производство 
показаха, че юни е много 
силен месец с ръст от 3.6% 
на годишна база. 

Аграрният сектор пък от-
чита 1.6% ръст на добаве-
ната стойност през второто 
тримесечие. Относителният 
дял на индустриалния сектор 
в общата добавена стойност 
на икономиката е 32.2%, а на 
аграрния сектор - 5.5%.

Добри новини  
за инвестициите
Най-хубавата новина от ста-
тистиката за второто триме-
сечие е изненадващо слабото 
свиване на инвестициите, 
коментира за в. „Пари” Де-
сислава Николова, анализа-
тор от Института за пазарна 
икономика. Спадът в инвес-
тициите в основен капитал е 
само 1.4%, докато през пър-
вото тримесечие беше 20%. 
Индустрията започва да из-
плува и с това се обясняват и 
по-големите инвестиции на 
компаниите, казва Николо-
ва. Според нея през второто 
полугодие индустриалният 
сектор вече ще излезе на 
плюс. Добрата реколта това 
лято пък ще вдигне и ръста 

Краят на рецесията 
приближава
През второто 
тримесечие БВП 
намаля с 1.5%, докато 
по-голямата част от 
ЕС тръгна нагоре

в аграрния сектор през тре-
тото тримесечие. Единстве-
но услугите по-бавно ще се 
възстановят. 

Свито потребление
Тревожен е обаче задълбо-
чаващият се спад в крайно-
то потребление. С близо 8% 
е намалението на потребле-
нието на домакинствата при 
5.7% през предното триме-
сечие. Заради закъснението 
на ефекта на кризата върху 
безработицата, заплатите и 
покупателната способност 
на хората поне още две-три 
тримесечия вътрешното по-
требление ще продължи да 
се свива, казва Николова. 
Потреблението на държа-
вата (т.е. на бюджета) се 
срива още по-драстично 
- с 20%, при 15% спад през 

първото тримесечие. 
В структурата на БВП край-
ното потребление заема 
73.3%, а инвестициите в 
основен капитал имат от-
носителен дял 30.5%.

външна търговия
Износът на стоки и услу-
ги се е увеличил с 11.4% 
на годишна база, докато 
вносът намалява с 1.2%, 
отчита НСИ. Именно по-
добрението на търговския 
ни дефицит вследствие на 
тази тенденция е причина 
за по-слабия спад на БВП, 
коментира Цветослав Ца-
чев, финансов анализатор 
от „Елана Трейдинг”. Отри-
цателното търговско салдо 
е 697 млн. лв. през второто 
тримесечие при 1.197 млрд. 
лв. през първото. 

Търговският дефицит на-
малява и в голяма степен  
заради намаленото крайно 
потребление, което ограни-
чава вноса, и това е лошата 
новина от тази статистика, 
смята Цачев. Внасят се пре-
димно инвестиционни сто-
ки - машини и оборудване, 
и по-малко потребителски, 
казва той. Според него обаче 
в следващите тримесечия 
спадът в крайното потреб-
ление ще се забави.

Прогнози
Нулев растеж през третото 
тримесечие и слаб растеж 
през четвъртото е прогноза-
та на Цветослав Цачев. Като 
цяло обаче годината ще бъде 
със спад на БВП, смята той. 
Правителствената прогноза 
според държавния бюджет 

за тази година е икономика-
та ни да завърши годината с 
2% ръст. „За да стане това, 
трябва много добре да се 
представим през третото 
и четвъртото тримесечие 
на годината. Чудеса обаче 
не може да се очакват”, 
казва Цачев. Според него 
проверките на НАП може 
и да изкарат голяма част 
от икономиката на светло, 
което да се отрази добре на 
БВП, но това ще бъде само 
статистически растеж, а не 
реален.Прогнозите на ИПИ 
са също по-малко оптимис-
тични от очакванията на 
правителството. Очаква-
ме годината да завърши с 
икономически растеж от 
0.4-0.5%, казва Десислава 
Николова. 

Мила Кисьова

беше 0.9%, а на годишна 
база ръстът е 3.2% при 2.4% 
през първото тримесечие.

Двигател на растежа
Най-голямата европейска 
икономика Германия отбе-
ляза рекорден за последни-
те 20 години икономически 
ръст от 2.2% през второто 
тримесечие. Спрямо същия 
период на 2009 г. БВП на 
страната нарасна с впечат-
ляващите 4.1%. Според ана-
лизатори именно Германия 
е двигателят на силният 
растеж, отбелязан в Европа. 
Макар че страната традици-
онно разчита на износа си, 
принос за добрия резултат 
има и вътрешното потреб-

ление - както от страна на 
домакинствата, така и на 
държавата, посочват от 
германската статистическа 
служба. Оттам ревизираха 
и данните си за ръста на 
износа през първото три-
месечие на годината от 0.2 
на 0.5%.

Публикуваните данни за 
други страни на Стария 
континент показват ръст 
на икономиката от 0.6% 
във Франция и увелича-
ване на растежа до 0.9% в 
Холандия. Испания също 
е на зелено с увеличение 
на БВП от 0.2%. Гърция 
обаче вчера отчете спад на 
икономиката от 1.5%.

иглика Филипова

Това е най-силният растеж 
за последните четири годи-
ни. За първите три месеца на 
годината увеличението беше 
0.2%. Също с 1% е нарас-
нала икономиката и в 27-те 
странни в ЕС при 0.2% през 
първото тримесечие.

На годишна база БВП как-
то в еврозоната, така и в ЕС 
е скочил с 1.7%. За периода 
януари - март беше отбеля-
зано годишно нарастване 
със съответно 0.6 и 0.5% за 
двете зони.

Така Европа се е справила 
по-добре от икономиката 
на САЩ. В Щатите БВП 
се е увеличил с 0.6% през 
второто тримесечие спря-
мо първото, когато ръстът 
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Правителството намери съюзници 
за промените в здравеопазването
Въвеждането на 
делегираните бюдже-
ти изправи големи-
те болници срещу 
малките

Мненията „за” и „против” 
делегираните бюджети и  
здравната реформа се раз-
делиха на две, установи в. 
„Пари” след допитване до 
шефове на лечебници. От 
едната страна на барикада-
та стоят големите болници 
у нас, чиито директори са 
подписали новите анекси 
към Националния рамков 
договор за 2010 г. и смятат, 
че положението все пак не е 
толкова трагично. 

Зад барикадата
От другата страна са малките 
болници, главно в провинци-

ята, чиито шефове са катего-
рични, че с парите, които им 
се отпускат, не могат дори да 
покрият спешните случаи. 
Такива са твърденията на 
директорите на болниците 
в Монтана, Видин, Кюстен-
дил и др. Там съкращени-
ята са драстични. Орязват 
се средства за консумативи 
и заплати на лекарите. На 
тяхна страна застава Бъл-
гарският лекарски съюз. 
Мнението на директорите 
на големите болници пък до 
известна степен се припо-
крива с това на държавата в 
лицето на здравното минис-
терство и НЗОК. Както каза 
премиерът Бойко Борисов, 
„големите болници се дис-
циплинираха”.

Трето мнение
Има и такива, които не 

изразяват ясна позиция. 
„Ако решението на Бойко 
Борисов да бъдат изплате-
ни допълнителни средства 
над делегираните бюджети 
за август бъде нормативно 
определено, ще е чудесно. 
Ще реагираме обаче, ко-
гато това стане факт, каза 
лаконично пред в. „Пари” 
доц. Карен Джамбазов, 
директор на УМБАЛ „Св. 
Георги” в Пловдив.  

От Асоциацията за за-
крила на пациентите пък 
обвиниха болниците в 
свръххоспитализация, 
предлагане на некачестве-
ни медицински услуги и 
ненаказани лекарски греш-
ки, от което страда паци-
ентът. Против реформата 
се обяви и БСП. Социали-
стите излязоха със стано-
вище, в което се казва, че 

▶ Не е сигурно, че всички лекари ще излязат на протест през септември, защото не 
всички директори на болници са против делигираните бюджети снимка марина ангелова
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Данните са 
необходими за 
развитието на общата 
селскостопанска 
политика на ЕС

Преброяването на земе-
делските стопанства ще 
започне на 1 септември, 
съобщиха от министер-
ството на земеделието. 
Според еврорегламенти-
те всяка страна членка е 
длъжна да събира под-
робни данни и да прави 
изследвания за структу-
рата на стопанствата си на 
всеки десет години. Целта 
е да се получат сравними 
статистически данни за 
всички държави членки на 
ЕС, които да бъдат основа 

за развитието на общата 
селскостопанска политика 
за следващия програмен 
период.

Пилците се броят 
наесен
До края на август ще бъдат 
обучени 2800 анкетьори и 
300 контрольори, които 
ще извършат преброяване-
то в периода 1 септември 
- 30 ноември чрез анкет-
ни карти. Те ще посетят 
близо 750 000 стопанства. 
Анкетьорите ще се ле-
гитимират със служебни 
карти със снимка. Така 
ще се избегне появата на 
лъжливи анкетьори. 

Ще бъдат преброени зе-
меделските стопанства по 
области, общини и насе-

лени места. Ще се събира 
основно информация за 
формата на собственост 
на земята, основните 
площи с култури и брой 
животни по категории, 
използваната работна си-
ла и земеделска техника, 
както и информация за 
преработката на продук-
ция за продажба. Няма да 
се изисква информация за 
дохода или финансовото 
състояние, уточняват от 
МЗХ. 

Ползи
Събраната информация 
за броя, размера и техни-
ческата обезпеченост на 
земеделските стопанства 
ще се използва за анализи 
и прогнози. По думите на 

министър Мирослав Най-
денов отрасълът е сред 
приоритетните за развити-
ето на икономиката, екс-
портно ориентиран е и е 
важно при изработване на 
бъдещите политики адми-
нистрацията да разполага 
с актуални данни за струк-
турите в сектора. Те са 
необходими и за изготвяне 
на планове и програми за 
развитие на общинско, об-
ластно и регионално ниво. 
Статистическата инфор-
мация ще бъде от полза 
и за самите земеделски 
производители и пред-
приемачи, които разчитат 
на агростатистиката при 
подготовката на бизнес 
стратегиите си. 

Ани Коджаиванова

Преброяването на земеделските 
стопанства започва на 1 септември 

Здравната система  
е като къща  
при земетресение
Премиерът и Българ-
ският лекарски съюз 
не взеха никакво решение 
според мен. То все още 
не е законово основано, 
нито пък има финансови 
предпоставки да се случи. 
Защо беше тази среща тога-
ва, след като предния ден 
на националния съвет на 
съюза се реши БЛС да не 
преговаря повече с никого?

Това, което се случва 
със здравеопазването, 
не е реформа, а реставра-
ция. То дори не повтаря 
изцяло модела отпреди 1989 
г., когато имаше спуснати 
бюджети на болниците. В 
момента има един годишен 
бюджет на база 2009 г., от 
който се вадят 30 или 40% 
и се дели на дванадесет ме-
сеца. Вчера започнаха да из-
плащат парите за юни, кои-
то са не с 20% както досега, 

Премиерът 
Бойко Борисов 

е подведен. Здравно-
неосигурените са 
5.5 млн. души, а 1.7 
млн. души са с пре-
къснати здравнооси-
гурителни права

Д-р Николай Болтаджиев,  
директор на болница  
„св. Богородица” в софия

а с 35% по-малко. Със или 
без анекси пак не плащат. 
Това обаче не е основният 
проблем. Реформата със 
затварянето на общинските 
болници и липсата на пари 
ще ни върне във Виденовата 
зима. Здравната система в 
момента е като къща при зе-
метресение - всеки момент 
ще се срине.

По-важно е да започне 
незабавна реформа  
в спешната помощ
Решението на премиера 
и здравната каса за 
доплащане над делегира-
ните бюджети за август 
е логично и отговаря не 
финансовите възможности 
на държавата. Аз подписах 
анекса. Мисля, че рефор-
мата трябва да се ускори, 
като се поеме отговор-
ността първо за спешната 
помощ. Тя не може да 
чака до началото на 2011 
г. Проблемите с делегира-
ните бюджети и листите 
на чакащите са второсте-
пенни и може да бъдат 
отложени за януари 2011 г., 
когато трябва да стартира 
здравната реформа.

В момента здравната 
каса ни дължи пари за 
два месеца - юни и юли. 
Имаме уверение, че от 
началото на тази седми-
ца ще започнат да ни ги 

Ген. Стоян Тонев, 
директор на военномедицинска 
болница в софия

изплащат. Когато шефката 
на касата д-р Нели Нешева 
събра директорите на 
болници, ни увери, че през 
септември с актуализа-
цията на бюджета ще ни 
изплати всички дължими 
суми. Към днешна дата 
НЗОК дължи на ВМА 
около 11 млн. лв. Това не 
е малка сума, но ние се 
справяме благодарение 
на Министерството на от-
браната, което ни изплаща 
авансово сумите, които 
касата ни дължи.

Не е ясно колко пари 
им трябват  
на болниците
Съгласен съм, че на 
болниците им трябват по-
вече пари, но няма яснота 
колко точно са им необ-
ходими. Те продължават 
да извършват нарушения 
по клиничните пътеки. За 
миналата година са устано-
вени 540 хил. души, които 
са минали по надписани 
клинични пътеки, т.е. без 
това да е било необходи-
мо. Според мен трябва да 
се развие доболничната 
помощ, за да може да се 
изчерпва потенциалът й. 
Сега се получава така, че 
вместо лекарите да правят 
изследвания по клинични 
пътеки в доболничната 
помощ, които струват на-
пример 300 лв., те пращат 
пациентите директно в 
болниците. Там същото 
изследване струва 500-
600. Когато ГЕРБ дойде на 
власт, обеща да увеличи 

Пламен Таушанов,  
председател на асоциацията  
за закрила на пациента

парите за доболничната 
помощ, която осигурява 
своевременно лечение.

Другият проблем е, че 
пациентът е безкрайно 
ощетен. Все още няма-
ме закон за правата на 
пациента. Той е крайно 
дезориентиран, защото у 
нас има над 440 болници, 
а реално са ни необходими 
около 150. Няма критерии, 
по които да се определят 
добрите болници у нас, 
няма и стандарти. 

Здравната каса 
дължи на ВМА 

около 11 млн. лв. от 
март насам

У нас има 440 
лечебни заве-

дения, а са ни необ-
ходими около 150

▶ Според министър Мирослав Найденов преброяването 
е важно за изработване на бъдещите политики

„след година управление 
на ГЕРБ  системата на 
здравеопазването се нами-

ра в критично състояние - 
забавени плащания, натру-
пани дългове на лечебните 

заведения, липса на визия 
за реформа”.  

Елена Петкова
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„Софарма Трейдинг” АД е 
поредното публично дру-
жество, което ще се отчита 
пред инвеститорите всеки 
месец. Търговската ком-
пания е осмият емитент 
на Българската фондова 
борса, който предоставя на 
инвестиционната общност 
месечните си резултати.

Началото
В първия си месечен отчет 
„Софарма Трейдинг” показа 
12.2% ръст на продажбите 
през юли 2010 г., които през 
миналия месец достигат 
34.9 млн. лв. С натрупване 
през първите седем месеца 
продажбите са 220 млн. 
лв., което е 10.8% ръст на 
годишна база. 

„Основен фактор за до-
брите резултати са про-
дължаващият ръст на па-
зара, разнообразяването на 
продуктовото портфолио 
и клиентските канали за 
реализация на продажби-
те”, обясняват от „Софарма 
Трейдинг”. През юли са 
реализирани 1.96 млн. лв. 

приходи от продажби на 
медицинско оборудване. 
Компанията е основният 
партньор за България на GE 
Healthcare.

Печалбата преди данъ-
ци на „Софарма Трейди-
нг” през юли е 846 хил. 
лв. спрямо 110 хил. лв. за 
същия месец на миналата 
година.

Решения
Дистрибуторът на лекар-
ства скоро ще стане прием-
ник на друга компания от 
групата на „Софарма” АД 
- „Софарма логистика” АД. 
Решението беше одобрено 
от общите събрания и на 
двете дружества. След вли-
ването цялото имущество 
на логистичната компания 
ще премине към търговска-
та при условията на общо 
правоприемство.

За да се осъществи влива-
нето, капиталът на „Софарма 
Трейдинг” трябва да бъде 
увеличен до 32.9 млн. лв. 
чрез издаването на 2.9 млн. 
нови акции с номинал 1 лв. 

И „Софарма Трейдинг” 
ще се отчита всеки месец
Търговската 
компания е 
реализирала с 12% 
повече приходи от 
продажби през юли

КомпаНии 
и пазаРи
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Представителят на 
Министерството на 
финансите беше из-
бран на 3 август

Комисията за финансов 
надзор одобри Георги Бъл-
гарски за член на съвета на 
директорите на Българската 
фондова борса. Решението 
е прието от Димана Ранко-
ва, заместник-председател 
на КФН, ръководещ Упра-
вление „Надзор на инвес-
тиционната дейност”.

Георги Български беше 
избран за представител на 

Министерството на финан-
сите в борда на БФБ на 3 
август. Новото попълнение 
в СД заема мястото на до-
сегашния представител на 
държавата Людмила Ел-
кова. Самата Елкова беше 
единственият член на СД, 
който запази поста си, след 
като на извънредно общо 
събрание от 20 януари тази 
година беше сменен целият 
борд на директорите.

Георги Български има ба-
калавърска и магистърска 
степен по Международни 
икономически отношения в 
УНСС. Той е сертифициран 

финансов риск мениджър 
(FRM) и сертифициран фи-
нансов анализатор (CFA).

На 13 септември ще се 
проведе извънредно общо 
събрание на акционерите на 
БФБ, на което ще се гласува 
акциите на акционерното 
дружество да се качат за 
търговия на капиталовия ни 
пазар. Първо обаче ще бъде 
увеличен капиталът под ус-
ловие, като Министерството 
на финансите ще увеличи 
дела си до 50% плюс 1 ак-
ция. В момента държавата 
е собственик на 44% от ка-
питала на БФБ АД. 

Надзорът одобри Георги 
Български за шеф на борсата

Приходите  
на козметичната  
компания  
се повишават с 67%

Козметичната компания 
„Лавена” АД излезе на 
консолидирана печалба 
от 60 хил. лв. за първото 
полугодие на 2010 г., по-
казва отчетът на друже-
ството, предаден на Бъл-
гарската фондова борса. 
За първите шест месеца 
на 2009 г. шуменското 
дружество отчете загуба 
от 40 хил. лв.

Резултат
За януари - юни 2010 г. об-
щите приходи на „Лавена” 
са се повишили с 66.6% на 
годишна база. 

Оборотът на компанията 
достига 1.9 млн. лв. спря-
мо 1.15 млн. лв. в края на 
юни 2009 г. 

Продажбите формират 
99.7% от общите прихо-
ди на „Лавена”. Общите 
разходи за дейността на 
козметичната компания 
са се повишили с 56% и 
за първите шест месеца 
на тази година са 1.85 
млн. лв.

Собственост
Мажоритарен собственик 
на „Лавена” е „Балтимор” 
ЕООД, което притежава 
66.36% от капитала. Из-
пълнителният директор 
на „Софарма” АД Огнян 
Донев притежава 11.92% 
от шуменското друже-
ство.

Последната сделка с ак-
ции на „Лавена” е от 10 
август, когато 130 лота 
смениха собственика си 
на нива 22 лв. за акция. 
Пазарната капитализация 
на козметичната компания 
е 4.4 млн. лв.

„Лавена” излезе на 
консолидирана печалба

Книжата ще бъдат раздадени 
на досегашните инвеститори 
в „Софарма логистика”, като 
за 1.9 акции на логистичното 
дружество ще бъде получена 
по една нова от капитала на 
дистрибутора на лекарства.

Наопаки
Месечният отчет за юли 
на „Софарма” АД, което е 
мажоритарен собственик 
на „Софарма Трейдинг”, 

контрастираше и показа 
спад на продажбите. По-
казателят на компанията 
майка се понижи с 23% 
спрямо юли 2009 г. 

Спадът дойде заради на-
малелите продажби за из-
нос, които се свиха с 42%. 
Обяснението на фармацев-
тичния холдинг е, че по-
нижението на експорта се 
дължи на историческите 
горещини и пожарите в Ру-

сия. С натрупване за пър-
вите седем месеца обаче 
продажбите на „Софарма” 
са се повишили със 17%.

Тенденция
Освен „Софарма” и дъ-
щерния му дистрибутор 
на фондовата борса има 
още шест компании, които 
представят резултати всеки 
месец. Три от тях са в база-
та на водещия индекс Sofix 

- Корпоративна търговска 
банка АД, „Монбат” АД и 
„М+С Хидравлик”. 

Последното е част от 
икономическата структура 
на „Стара планина Холд”. 
Холдингът заедно с дъщер-
ните му компании „Елхим-
Искра” АД и „Хидравлични 
елементи и системи” АД 
също представят месечни 
отчети.

атанас Христов

Ангажимент
Банката за  
развитие платила 
145 млн. лв.
Общо 642 фирми са 
получили 145.4 млн. 
лв. чрез Българската 
банка за развитие АД, 
на която изпълнителен 
директор е Димитър 
Димитров. Според 

съобщение на Минис-
терството на финансите 
във временния регистър 
на ведомството има 774 
валидни удостоверения 
на компании, които са 
заявили желание за 
участие в Механизма за 
уреждане на задължения 
по републиканския бю-
джет. Общата стойност 
на подадените заявления 
е 181.5 млн. лв. 

 през юли "Софарма Трейдинг", което е основният партньор за България на GE Healthcare, е продало  
медицинско оборудване за 1.96 млн. лв.                  Снимка BloomBerg

▶



Разпределение на фирмите по региони, в хил.

София � ��

Пловдив � ��.�

Варна � ��
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Фирмите от търговията са  
най-печеливши и устойчиви
Най-много българи  
са заети в  
сектор „Услуги”

Най-печелившите фирми 
са тези, които работят в 
сектора на търговията. 
Това показва „Анализ на 
състоянието и развитието 
на българските предприя-
тия по сектори и региони”, 
който е разработен от Бъл-
гарската стопанска камара 
(БСК). Компаниите от то-
зи бранш са реализирали 
оборот за 90 млрд. лв. към 
края на 2008 г. (бел. авт. 
- откогато са последните 
обработени статистически 
данни). „В сравнение със 
сегашния период няма да 
има много изменения”, 
коментира Жечко Дими-
тров, програмен директор 
на БСК. Той обясни, че 
фирмите от търговията са с 
най-нисък риск имат малко 
дългосрочни активи, а ако 
има нужда, много бързо 
пренастройват дейността 
си. „Това е причината те 
да са са по-печеливши от 
производствените предпри-
ятия, които кризата засег-
на по-сериозно”, допълни 
Димитров. Той обобщи, че 
по-сериозен спад има при 
търговията с луксозни сто-
ки, но продуктите от първа 
необходимост, както и тези 
от по-нисък клас все още 

държат завоюваните преди 
кризата нива.

работните  
места - преди и сега
Секторът, в който са за-
ети най-много българи, е 
„Услуги”. Жечко Димитров 
обясни, че кризата не е про-
менила много показателите 
отпреди две години, когато 
в този бранш са работили 
повече от 32% от заетите. 
Димитров не се нае да посо-
чи точна цифра, защото ня-
ма официална статистика. 

На второ място по зае-
тост на българи се нарежда 
преработващата промиш-
леност. Там обаче е много 
вероятно да има промени в 
сравнение с периода преди 
кризата. А причините за 
това са нагласите на ме-
ниджърите на компании 
от този бранш, които не са 
особено оптимисти по от-
ношение на развитието на 
компаниите си. Голяма част 
от тях прогнозират, че през 
следващите месеци ще има 
нови съкращения на пер-
сонал, показа изследването 
за бизнес климата, което се 
провежда от НСИ. 

В София работят най-
много хора според данни-
те на БСК. В София-град 
заетите към края на 2008 г. 
са били повече от 756 хил. 
души. Въпреки сериозните 
съкращения няма особена 
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Пътностроителни фирми 
запълват дупки за 10 минути
Фандъкова е доволна, 
че схемата  
„Мерцедес” вече  
не съществува

Шестте фирми, избрани да 
ремонтират улиците в Со-
фия, трябва да запълват дуп-
ки в асфалта за минути. Това 
става с нова за България 
технология, при която една 
машина извършва всички 
дейности. Почиства дупката 
със сгъстен въздух, полага 
се специална емулсия, след 
това се впръсква асфалтът и 
накрая се полага тънък слой 
пясък или фин чакъл. Чети-
рите стъпки се изпълняват 
без прекъсване за десетина 
минути. Новата технология 
за България беше предста-
вена в София. 

изискване за новата 
технология
„Тя ще се използва за ава-
рийни ремонти на малки 
участъци без асфалт, като 
дори няма да се затваря 
движението по булеварди-
те. Блокиране на движение-
то ще има само по малките 
улици”, обясни кметът на 
София Йорданка Фандъко-
ва. Тя обясни, че в конкур-
сите за избор на фирми за 
пътните ремонти е имало 
специално изискване да 

използват този вид маши-
ни, с които да запълват 
уличните дупки бързо. В 

конкурсите бяха избрани 
фирмите „Пътностроител-
на техника” ЕАД, „Пътища 

AПИ избира фирми за 
проектиране на пътища

Средствата за изработ-
ването на плановете се 
отделят от бюджета на 
агенцията

Агенция „Пътна инфраструк-
тура” избира фирми, които 
ще проектират ремонтните 
дейности на второкласни и 
третокласни пътни участъци. 
Обектите, за които агенцията 
провежда обществена по-
ръчка, включват участъците 
от Монтана до Борован и 
пътя между Борима и гара 
Добродан. 

Участниците
Фирмите, подали техниче-
ски оферти за проектиране 
на ремонтните дейности по 
първия участък, са 12. Също 
толкова компании ще участ-
ват в надпреварата за втория 
лот. Дружествата, канди-
датстващи за планиране на 

пътната рехабилитация, са 
едни и същи. Това са „Ру-
текс”, „Трафикконсулт БГ”, 
„Илия Бурда”, „Пътпро-
ект 2000”, „Трансконсулт-
22”, „Инжконсултпроект”, 
„Пътпроект”, „Виа план”, 
„Судоп Прага”, „Ню ИТ и 
инженеринг”, „ЕТ Канел” 
и „Пътконсулт 2004”.

Финансиране 
Средствата за проектиране 
на пътните ремонти се отде-
лят от бюджета на агенцията. 
Обществената поръчка не 
може да се проведе, ако няма 
подсигурено финансиране. 
Затова тези средства АПИ 
гарантира предварително. 
Победителят се избира от 
комисия, а срокът, в който 
трябва да се произнесе, е 45 
дни. Критерият за опреде-
ляне на изпълнител е най-
ниска предложена цена за 
извършване на услугата.

разлика и столицата остава 
основен „производител” на 
работни места. В Пловдив 
заетите са били 208 хил. ду-
ши, а във Варна 168 хил.

магнит за фирмите
Според анализа на БСК 
преди активната фаза на 
кризата в София-град има 
най-много регистрирани 

предприятия - 73 хил., или 
24% от всички. Пловдив 
е другото привлекателно 
място за бизнеса, като там е 
имало 28.8 хил. фирми, ко-
ето е близо 10% от всички 
регистрирани. Във Варна 
пък има 25 хил. предпри-
ятия в края на 2008 г. На 
следващо място е Стара 
Загора с 4%. 

„В сравнение със сега няма 
да има сериозна промяна на 
тези числа”, обясни Жечко 
Димитров. Причината е, че 
предприятията, които са из-
паднали в несъстоятелност, 
не са много. По думите му 
нараства броят на фирмите, 
които са прекратили дей-
ността си, освободили са 
персонал. Те обаче още фи-

гурират в регистрите. Точно 
това ще запази цифрите око-
ло тези нива, а най-големият 
проблем пред компаниите 
сега е вътрешната им за-
длъжнялост - много от фир-
мите дължат пари една на 
друга. Те обаче не обявяват 
несъстоятелност, а все още 
изчакват. 

радослава Димитрова

▶ С новата техника ремонтните дейности ще се из-
пълняват без прекъсване за кратко време

снимка Емилия костадинова

и съоръжения” ЕАД, „ГБС 
- инфраструктурно строи-
телство” АД, обединение 
„Трейс инжект”, „СК - 13 
Пътстрой” АД и „Консор-
циум „Инмат - ПС”. 

„Машината с всички 
допълнителни елементи, 
които са нужни, за да се 
запълни една дупка, струва 
около 250 000 EUR”, обясни 
зам.-кметът по транспорта 
Любомир Христов. 

София разби 
„мерцедеса”
През тази година общи-
ната разполага с около 27 
млн. лв. за ремонти. Мал-
ко повече от половината 
вече били похарчени. „В 
новите конкурси, в които 
разделихме София на 6 
зони, получихме оферти за 
някои позиции за пътните 
ремонти с 200% по-ниски. 
Не мога да кажа дали това 
е в по-голяма степен за-
ради кризата, или защото 
от три зоните станаха 6 и 
имаше по-голяма конку-
ренция”, обясни Любомир 
Христов. Кметът Йорданка 
Фандъкова призна, че е 
доволна, че т.нар. схема 
„Мерцедес”, при която 
три фирми си поделяха 
уличните ремонти, вече не 
съществува. 

Красимира Янева

снимка марина ангЕлова



Мисията на Акерсън е 
GM да стане отново частна
Новият изпълнителен директор на автомобилния гигант 
ще трябва да подготви и наследници
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Даниел Акерсън поема пос-
та главен изпълнителен ди-
ректор на General Motors от 
септември с една основна 
задача - да махне етикета 
“държавна компания” от 
дефиницията на автомобил-
ния производител. Шест-
десет и една годишният 
бивш служител на Carlyle 
Group ще трябва да преве-
де успешно фирмата през 
подготвяното първично 
публично предлагане, ко-
ето ще направи държавата 
миноритарен собственик. 
В момента правителството 
на САЩ държи 61% от GM, 
след като осигури спасител-
на помощ за 50 млрд. USD 
на закъсалия производител 
срещу повечето от акциите. 
Целта на компанията е да 
набере 12-16 млрд. USD 
капитал.

Не по-малко важна ще 
бъде и задачата на Акерсън 
да подготви своя наследник 
и да изгради силен мени-
джърски екип. Двете имена, 
които се спрягат за евенту-
ални приемници на поста, 
са финансовият директор 
Крис Лидел на 52 години и 
президентът на компанията 
за Северна Америка Марк 
Ройс на 46 години.

предшественик
Акерсън ще бъде четвърти-
ят директор на компанията 
за последните 18 месеца. 
Предшественикът му Ед 
Уитакър, който пое поста 
преди само осем месеца, 
успя да изведе GM от състо-
яние близо до фалит. Шест-
десет и осем годишният 

Само главният 
изпълнителен 
директор Бланкфайн 
спечели 6.1 млн. USD

Главният изпълнителен ди-
ректор на Goldman Sachs 
Group Inc. изкара 6.1 млн. 
USD от опции за акции в 
компанията, които получи 
през 2000 г. и чийто срок 
изтича през ноември. Лойд 
Бланкфайн е упражнил 
правото си да купи 90 681 
акции за 82.875 USD всяка, 
след което ги е продал на 
цени между 148.97 и 152 
USD на 11 август, стана 
ясно от съобщение на Ко-
мисията по ценни книжа и 
фондови борси на САЩ.

Други печеливши
С добра печалба от съща-
та операция са излезли и 

други шефове на Goldman. 
Президентът Гари Кон е 
продал 73 653 опции и е 
спечелил 4.95 млн. USD, 
а главният финансов ди-
ректор Дейвид Виниар е 
прибрал 4.52 млн. USD 
от 67 326 опции. Замест-
ник-председателят Джон 
Уайнбърг е изкарал 3.89 
млн. USD от продажбата на 
акциите, придобити срещу 
57 915 опции. Печалбите на 
генералните съветници Гре-
гъри Палм и Еста Стечър са 
съответно 3.22 млн. USD и 
1.54 млн. USD, а главният 
счетоводител Сара Смит е 
изкарала по-скромните 243 
912 USD. 

Клауза
Бланкфайн, Кон и Виниар 
нямат право да продават 
повече от 10% от акциите 
си съгласно споразумение 

с Berkshire Hathaway Inc. 
Тази клауза залегна в дого-
вора от септември 2008 г., 
когато компанията на Уорън 
Бъфет закупи преференци-
ални акции за 5 млрд. USD 
в Goldman Sachs. Тримата 
трябва да задържат поне 
90% от обикновените си ак-
ции до 1 октомври 2011 г.

първенец
Goldman Sachs е най-пе-
челившата банка на Уол-
стрийт. За последното три-
месечие обаче тя отчете 
печалба от едва 453 млн. 
USD, тъй като трябваше да 
плати 550 млн. USD за из-
вънсъдебно споразумение 
с властите по дело за изма-
ма. Допълнително 600 млн. 
USD бяха платени за въве-
дения данък върху бонуси-
те на банковите мениджъри 
във Великобритания.

Шефове на Goldman взеха 
25 млн. USD от опции

Секторът е двигател 
на продажбите на 
дребно в страната 
през юли

Автомобилната индустрия 
на САЩ започва да излиза 
от тежкия период на за-
губи и съкращения, които 
принудиха правителството 
да осигури спасително фи-
нансиране на гиганти като 
General Motors и Chrysler. 
Това става ясно от данните 
за продажбите на дребно 
през юли, които нарасна-
ха благодарение главно на 
колите. 

на дребно
Продажбите се увеличиха 
с 0.4%, след регистрирания 
спад от 0.3% през юни. Ако 
се изключат автомобилите 
от общата статистика, уве-

личението е само 0.2%. Пла-
сираните коли и резервни 
части нараснаха с 1.6% на 
месечна база, а продажбите 
на бензин скочиха с 2.3%.

работни места
Въпреки че чуждестранни-
те производители все още 
държат над половината от 
пазара в САЩ, работните 
места в сектора се увели-
чават, а печалбите на авто-
мобилната столица Детройт 
засилват оптимизма. Ford 
отчете по-голяма печалба за 
първото полугодие, откол-
кото общо за изминалите 
пет години. GM също е на 
зелено и се подготвя за едно 
от най-големите първични 
публични предлагания в 
историята на САЩ. Дори и 
Chrysler, който почти никой 
не очакваше да преживее 
кризата, наема нови работ-

ници. След като  през 2008 
г. бяха закрити над 330 хил. 
работни места в сектора, 
от миналото лято досега 
са наети 55 хил. нови слу-
жители. 

Цени
Все повече клиенти са го-
тови да платят повече пари 
за колите на Детройтската 
тройка. Средната цена на 
автомобилите на GM, Ford 
и Chrysler през юли е била 
30.4 хил USD, което е с 
1350 USD повече, отколко-
то преди година.

Макар че миналата годи-
на бяха продадени едва 10.4 
млн. американски коли в 
сравнение с 16 млн. преди 
кризата, през тази година 
се очаква продажбите да 
достигнат около 12 млн. 
броя. Делът на Детройт ще 
бъде 46%.

Автомобилната индустрия 
в САЩ изплува от кризата

Дан акерсън е известен с подкрепата си за репу-
бликанците, включително и с даренията за техния 
кандидат Джон маккейн по време на предизборната 
президентска кампания  снимка bloomberg

▶

тексасец, който казва, че 
не се чувства комфортно в 
Детройт, ще остане предсе-
дател на борда до края на 
годината. Макар че наскоро 
Уитакър отрече да обмисля 
оттеглянето си, той добави, 
че на неговата възраст едва 
ли може да се очаква да ос-
тане задълго. Според запоз-
нати бордът на компанията 
му е предложил да избира 
от два варианта - или да 
напусне сега, или да остане 
още няколко години.

резюме
Подобно на Уитакър, кой-
то беше главен изпълните-
лен директор на AT&T, и 

Акерсън е работил дълги 
години в телекомуникаци-
онния сектор и е заемал 
мениджърски позиции в 
редица компании. Десет 
години е работил в MCI 
Communications Corp., къ-
дето накрая става прези-
дент и главен оперативен 
директор преди да напусне 
през 1993 г. Бил е главен 
изпълнителен директор на 
General Instrument Corp., 
генерален партньор във 
Fortsmann Little & Co. 
и председател на Nextel 
Communications. Управля-
вал е и XO Communications, 
която сега се нарича XO 
Holdings Inc. Има практи-

ка и в изкупуванията ка-
то шеф на отдел в Carlyle 
Group. Той беше назначен 
за член на борда на GM 
през юли 2009 г., малко 
след като компанията се 
спаси от фалит с помощта 
на държавата.

политически уклони
Любопитен факт за Акер-
сън са политическите му 
предпочитания. Като бивш 
офицер от военноморския 
флот той подкрепяше вете-
рана републиканец Джон 
Маккейн за президент по 
време на изборите. През 
2008 г. Акерсън и съпругата 
му дариха над 80 хил. USD 

на Републиканската партия 
и кандидатите й и не дадо-
ха и стотинка на демокра-
тите и сегашния президент 
Барак Обама. Независимо 
от това от правителството 
винаги са казвали, че са 
избрали представителите 
си в борда на GM, вклю-
чително и Акерсън, зара-
ди техните способности, 
а не заради политическите 
им убеждения. Белият дом 
официално приветства и 
избирането на Акерсън за 
шеф на компанията мина-
лата седмица.

не е пречка
По-известният в САЩ ка-

то Дан Акерсън започва да 
кара Cadillac преди около 
година, горе-долу по вре-
мето, когато беше назна-
чен за член на борда на 
GM. Според бивши негови 
колеги обича да посещава 
“любимия си шотландски 
ресторант McDonald’s”. 
Като негов недостатък се 
смята фактът, че няма оп-
ит в производството, за 
разлика от колегата си във 
Ford Motor Алан Мълали. 
Някои обаче смятат, че то-
ва не е пречка за Акерсън 
и че по-важни са мени-
джърските му качества. И 
сигурно са прави.

иглика Филипова

снимка reuters



Словакия изпревари дори Германия 
и стана първенец на ЕС по растеж

Братислава отчете 
почти три пъти по-
голям ръст на БВП 
от средния за ЕС

Словакия оглави класацията 
по растеж през второто три-
месечие на годината, като 
изпревари дори и най-голя-
мата европейска икономика 
Германия. С увеличение от 
4.9% на брутния вътрешен 
продукт бившата комунис-
тическа държава отбеляза 
поредно тримесечие на ико-
номически възход, показват 

данните на Евростат. Ръс-
тът е почти три пъти по-
висок от отчетеното средно 
ниво за Европейския съюз 
- 1.7%.

Само нагоре
За периода април - юни 
в страната е произведен 
продукт за 12.5 млрд. EUR 
според националната ста-
тистика. За последната го-
дина Братислава стабилно 
върви нагоре - от спад на 
БВП от 5.2% за третото 
тримесечие на 2009 г. и 
3.9% за последното три-

месечие на годината, от 
началото на 2010 г. иконо-
миката започна да изплува 
от кризата и отбеляза ръст 
от 4.5% за първите три 
месеца преди рекордното 
за ЕС ниво, регистрира-
но за последния отчетен 
период.

Макар и не толкова бляс-
каво, но също отлично се 
представя страната и в 
сравнение с предходното 
тримесечие. Икономиката 
отбелязва увеличение от 
1.2%, с което се нарежда на 
четвърто място след Литва 

(2.9%), Германия (2.2%) и 
Естония (2%) и наравно с 
Швеция. 

Производствен  
рекорд
Словакия е рекордьор и по 
промишлено производство 
в ЕС с ръст от 23.9% за 
юни 2010 г. на годишна 
база. Средното увеличение 
в 27-те страни в блока за 
същия период е 7.7%, а 
в Германия - 11.5%. Без 
промяна остава производ-
ството в сравнение с пред- 
ходния месец. Също нулева 

е промяната и в ЕС.
Макар че Словакия раз-

чита основно на услугите, 
немалка роля за иконо-
миката играе и промиш-
леността. Най-важните 
индустриални сектори са 
производството на авто-
мобили и електрониката. 
В страната заводи имат 
Volkswagen, Peugeot Citroen 
и Kia Motors, като за 2007 г. 
Словакия беше обявена за 
най-големия производител 
на коли в света на глава от 
населението. Сред произ-
водителите на електроника 

в страната работят Sony и 
Samsung.

Да съживи  
икономиката
Новото правителство на 
Словакия, което пое властта 
в началото на юли начело 
с министър-председателя 
Ивета Радичова, дойде с 
обещания да съживи ико-
номиката след отчетения 
спад от 4.7% през минала-
та година. То се обяви за 
намаляване на държавните 
разходи и свиване на бю-
джетния дефицит.

Страните членки 
предлагат орязване на 
разходите на Брюксел 
през 2011 г.

С милиард евро по-малко за 
най-бедните райони в Евро-
пейския съюз, 13 млн. EUR 
намаление на средствата за 
обучение на децата на ев-
ропейската администрация 
и почти пълно замразяване 
на назначенията в Брюксел 
са някои от предложенията 
за бюджета на ЕС за 2011 г., 
направени от страните член-
ки. Въпреки болезнените 

съкращения из цяла Европа 
обаче разходите на блока все 
пак ще се увеличат с почти 
3% до 126.6 млрд. EUR до-
година, съобщи EUobserver. 
Предложенията бяха гласу-
вани на подпис миналата 
седмица.

Бюджет
Около 3.6 млрд. EUR по-
малко, отколкото искаше 
Брюксел, ще влязат в евро-
пейската хазна. Най-много 
средства ще бъдат орязани 
от финансирането на кохези-
онните фондове за бедните 
райони - 1.1 млрд. EUR. 

Парите за насърчаване на 
икономическия растеж и за-
етостта ще намалеят с 841 
млн. EUR, а фермерите в 
Европа ще получат с 820 
млн. EUR по-малко. Като се 
вземат предвид планираната 
помощ за Хаити и 10-годиш-
ният план за възстановяване 
на Пакистан, резервът за 
спешни ситуации ще се свие 
с още 203 млн. EUR.

Засегнати
Самите европейски инсти-
туции ще разполагат със 
162 млн. EUR по-малко. 
Най-голямата част от фи-

нансирането - 73 млн. EUR, 
ще излезе от джоба на Ев-
ропейската комисия. Учи-
лищата за децата на адми-
нистрацията ще загубят 13 
млн. EUR. Пенсионираните 
служители от ЕС ще получат 
22 млн. по-малко. Според 
документа предложеното 
увеличение на заплатите на 
администрацията с 1.85% се 
отменя. Няма да се правят 
и никакви нови назначения 
освен одобрените вече 184 
позиции за някои агенции 
и екипа, който ще подготвя 
присъединяването на Хър-
ватия.

ЕС също е изправен пред бюджетни ограничения

Европейските институции ще разполагат със 162 
млн. EUR по-малко догодина снимка bloomberg

▶
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Латвия застана на дъното на съюза
Балтийската 
република залага на 
износа за изплуване 
от тежката 
икономическа криза

Със спад от 3.9% на БВП 
за второто тримесечие на 
2010 г. спрямо година по-ра-
но Латвия се оказа най-зле 
представилата се държава в 
Европейския съюз, показват 
данните на Евростат. Резул-
татът обаче изглежда по-оп-
тимистичен при сравнение с 
предходните периоди, тъй 
като се забелязва възходяща 
тенденция. Макар че стра-

ната все още не успява да се  
отърси от рецесията, сви-
ването на икономиката се 
забавя. За третото тримесе-
чие на 2009 г. Рига отчете 
срив на БВП от цели 19.3%, 
а за последните три месеца 
на миналата година иконо-
миката спадна с 16.8%. За 
периода януари - март 2010 
г. БВП е намалял с 5.1%.

Забавяне
Сравнението на тримесечна 
база показва растеж от 0.1% 
за април - юни. Икономиката 
обаче забавя възстановява-
нето си, тъй като за първите 
три месеца на годината уве-

личението на БВП е било 
0.3%.

„Рецесията свърши”, зая-
ви министър-председателят 
Валдис Домбровскис. По 
думите му, макар че ръстът 
е по-малък за последното 
тримесечие, той не може 
да се пренебрегне след тол-
кова тежка икономическа 
криза.

Златна среда
По отношение на промиш-
леното производство Рига е 
в средата на „класацията” на 
Евростат. На годишна база 
страната отчита увеличение 
от 13.3% през юни, същото 

ниво беше регистрирано и 
за предходния месец. В срав-
нение с май обаче производ-
ството през юни намалява, 
макар и леко - с 0.1%.

През второто тримесечие 
на годината промишлено-
то производство нарасна 
с 6% спрямо първото, каза 
премиерът. По думите му 
продажбите на дребно и 
транспортният сектор също 
се подобряват. Увеличе-
нието на износа е едно от 
най-големите в ЕС. Това 
се потвърждава от значи-
телните бюджетни при-
ходи и постепенния спад 
на безработицата, посочи 

Домбровскис.

Няма гаранции
На друга позиция е обаче 
централната банка в стра-
ната, която наскоро пре-
дупреди, че заради нерав-
номерното икономическо 
възстановяване в съседните 
държави не може да се га-
рантира стабилен растеж в 
Латвия. През второто три-
месечие промишленост-та 
възвръща конкуренто-спо-
собността си на външните 
пазари, което се вижда от 
данните за производството 
и износа. Макар че реце-
сията продължава девето 

поредно тримесечие, сви-
ването на БВП се забавя, 
посочиха от банката. Сла-
бото потребление в стра-
ната е основна причина за 
продължаващата десети 
месец дефлация, макар че 
поевтиняването вече започ-
ва да се забавя.

Препоръка
Латвия все още се нуждае 
от значителни фискални 
промени, смята Между-
народният валутен фонд. 
Прибалтийската държава се 
възстановява след отчетения 
спад от 18% благодарение на 
производството и износа. 
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Мерни единици:  1 bu. соя = 27.216 кг ; 1 bu. царевица = 25.4016 кг ; 1USd  = 1 U.S. cent
1bu. овес = 15.4224 кг; 1 lb. = 0.4536 кг ; 1 cwt = 50 кг.; 1 gal. = 3.785 л ;  1 MT = 1000 кг

Борси:   CBOT - Чикагска стокова борса; CME - Чикагска търговска борса; 
NYBOT - Нюйоркска стокова борса; ASE - Австралийска стокова борса 

Източник: Bloomberg

Вид	 Борса	 Единица	 Цена	 3м.
Мед LME USD/т 7180 7216,5
Калай LME USD/т 20250 20500
Олово LME USD/т 2028 2095
Цинк LME USD/т 2010 2060
Алуминий LME USD/т 2131,5 2138
Никел LME USD/т 21030 21470
Алуминиева сплав LME USD/т 2250 2165

Вид	 Борса	 Единица	 Купува	 Продава
Злато LME USD/тр.у. 1212,1 1212,4
Сребро LME USD/тр.у. 17,975 18,015
Платина LME USD/тр.у. 1526 1531
Паладий LME USD/тр.у. 471,55 474,5
Родий LME USD/тр.у. 2050 2100

▶ Цени на благородни метали

▶ Спот цени на цветни метали

Вид	 Борса	 Единица	 Август	 Септември
Суров петрол NYMEX USD/б 76,46 76,37
Брент ICE USD/б 75,78 76,11
Газьол ICE USD/т 642,5 647,75
Природен газ NYMEX USD/MMBtu 4,3 4,317
Бензин 95 NYMEX USD/т 682 -
Нафта NYMEX USD/т 645 -

Вид	 Разновидност	 Борса	 Единица	 Септември
Пшеница Soft Red CBT USD/т 277,05
Царевица Yellow CBT USD/т 163,68
Ечемик Feed ASX USD/т 289,15
Памук No.2 NYBOT USD/т 1826,28
Какао  NYBOT USD/т 2909,00
Кафе Arabica NYBOT USD/т 3914,24
Соя No.2 ICE USD/т 373,77
Захар White NYSE LIFFE USD/т 549,00

▶ Цени на петрол и петролни 
продукти

▶Фючърси на агрокултури

Валутният курс за митнически цели е курсът 
на БНБ определен в предпоследната сряда от 
месеца и публикуван този или на следващия ден, 
който се използва през следващия календарен 
месец, освен ако не бъде заменен от курса 
определен по чл. 91 от ППЗМ. Курсовете сa 
валидни до 24.00 часа на 31.08.2010.

„Ти Би Ай Асет Мениджмънт” ЕАД - Цени при прехвърляне за дата 16.08.2010 г.

ПРЕХВЪРЛЯНЕ ОТ:

ПРЕХВЪРЛЯНЕ В:
Ти Би Ай  Евробонд

(Емисионна 
ст-ст)

Ти Би Ай Комфорт
(Емисионна 

ст-ст)

Ти Би Ай Хармония
(Емисионна 

ст-ст)

Ти Би Ай Динамик
(Емисионна

 ст-ст)
Ти Би Ай Евробонд  
Ти Би Ай Комфорт
Ти Би Ай Хармония
Ти Би Ай Динамик
Цените са в лева и са валидни за поръчки, подадени предишния работен ден. Разходите за емитиране на една акция 
или един дял са включени в горепосочените цени.
Цената на обратно изкупуване на една акция/един дял на съответния фонд, от който е прехвърлянето е равна на 
Нетната стойност на активите на една акция или на един дял на този фонд.

Валута	 Код	 За		 Стойност	
Currency	 Code	 For	 Rate	
Австралийски долар AUD 1 1,39086
Бразилски реал BRL 10 8,90025
Канадски долар CAD 1 1,54245
Швейцарски франк CHF 1 1,43695
Китайски ренминби юан CNY 10 2,33965
Чешка крона CZK 100 7,60284
Датска крона DKK 10 2,62746
Естонска крона EEK 10 1,25000
Британска лира GBP 1 2,37675
Хонконгски долар HKD 10 2,04917
Хърватска куна HRK 10 2,71832
Унгарски форинт HUF 1000 6,97564
Индонезийска рупия IDR 10000 1,76047
Исландска крона ISK 100 3,45102
Японска йена JPY 1000 6,74424
Южнокорейски вон KRW 100 1,76583
Литовски литаc LTL 1000 1,34159
Латвийски лат LVL 10 5,66448
Мексиканско песо MXN 1 2,76091
Малайзийски рингит MYR 10 1,26647
Норвежка крона NOK 10 4,92541
Новозеландски долар NZD 10 2,46668
Филипинско песо PHP 10 1,13211
Полска злота PLN 100 3,46128
Нова румънска лея RON 10 4,80997
Руска рубла RUB 10 4,63083
Шведска крона SEK 100 5,13983
Сингапурски долар SGD 10 2,05617
Словашка крона SKK 10 1,14617
Тайландски бат THB 100 4,92280
Нова турска лира TRY 10 1,01660
Щатски долар USD 1 1,59386
Южноафрикански ранд ZAR 10 2,10812

▶ Курсове за 
митнически  
оценки

▶ Котировки на взаимните фондове
Фонд

Тип  Ем. ст/ст  ЦОИ     Доходност и Риск  
       От началото   Стандартно За последните  От началото Начало на публ. 
       на годината  отклонение 12 мес.  на публ. предл. предлагане
       (не се анюализира)    (анюализирана) 
 за поръчки за поръчки за поръчки след края преди края       
 над 20000 лв от 2000 до 20000 под 2000 лв  на 2-та год. на 2-та год.

Аврора Капитал АД
Аврора кепитъл - балансиран
Аврора кепитъл - global commodity fund
ДФ Аврора Кепитъл Югоизточна Европа
Актива Асет Мениджмънт АД 
Дф Актива Високодоходен
ДФ Актива Балансиран
Астра Асет Мениджмънт АД 

ДФ Астра Кеш
ДФ Астра Баланс
ДФ Астра Плюс
БенчМарк Асет Мениджмънт АД 
ДФ БенчМарк Фонд-1 Акции и Облигации
ИД БенчМарк Фонд-2 Акции
ДФ БенчМарк Фонд-3 Сектор Недвижими Имоти
ДФ БенчМарк Фонд-4 Енергетика
ДФ БенчМарк Фонд-5 ЦИЕ
БенчМарк Фонд-6 Паричен
Болкан Капитал Мениджмънт АД
ДФ БКМ Балансиран Капитал
ДФ Европа
ДФ Балкани
Варчев Мениджинг Къмпани ЕАД
ДФ Варчев високодоходен фонд
ДФ Варчев Балансиран фонд
ДСК Управление на активи АД 
ДФ ДСК Стандарт
ДФ ДСК Баланс
ДФ ДСК Растеж
ДФ ДСК Имоти
ДФ „ДСК Евро Актив”
Елана Фонд Мениджмънт АД 
ДФ Елана Балансиран Евро Фонд
ДФ Елана Балансиран Доларов Фонд
ИД Елана Високодоходен Фонд
ДФ Елана Фонд Паричен Пазар
ДФ Елана Долар Фонд
ДФ Еврофонд
Златен Лев Капитал АД 
ИД Златен лев 

ДФ Златен лев Индекс 30  
Капман Асет Мениджмънт АД 

ДФ Капман Фикс 
ИД Капман Капитал
ДФ Капман Макс
Карол Капитал Мениджмънт ЕАД 
ИД Адванс Инвест
ДФ Адванс Източна Европа
Адванс IPО Фонд 
КД Инвестмънтс ЕАД
ДФ КД Облигации България
ИД КД Пеликан
ДФ КД Акции България
КТБ Асет Мениджмънт АД 

КТБ Балансиран Фонд
КТБ Фонд Акции
ОББ Асет Мениджмънт АД
ДФ ОББ Платинум Облигации
ИД ОББ Балансиран Фонд
ДФ ОББ Премиум Акции
ДФ ОББ Патримониум Земя
Оверон Финанс АД
ДФ Оверон ПРЕСТО
ПФБК Асет Мениджмънт АД 

ДФ ПИБ- Авангард
ДФ ПИБ- Класик
ДФ ПИБ- Гарант
Райфайзен Асет Мениджмънт (България) ЕАД  
Райфайзен (България) Фонд Паричен Пазар
Райфайзен (България)  Фонд Облигации
Райфайзен (България)  Балансиран Фонд
Райфайзен (България) Фонд Акции
Райфайзен (България) Балансиран Доларов Фонд
Райфайзен (България) Фонд Защитена Инвестиция в Евро

Свободен период от 29.04.2010 до 8.05.2010
Лимитиран период” от 9.05.2010 до 7.08.2010

Сентинел Асет Мениджмънт АД
Договорен фонд Сентинел - Рапид
Договорен фонд Сентинел - Принсипал

Стандарт Асет Мениджмънт АД
ДФ Стандарт Инв. Балансиран Фонд
ДФ Стандарт Инв. Високодоходен Фонд
ДФ Стандарт Инв. Международен Фонд
ДФ Стандарт Инв. Консервативен Фонд
Статус Капитал АД  

Статус Нови Акции
Статус Финанси
ДФ Статус Глобал ETFs

Ти Би Ай Асет Мениджмънт ЕАД 
ИД Ти Би Ай Евробонд
ДФ Ти Би Ай Комфорт
ДФ Ти Би Ай Хармония
ДФ Ти Би Ай Динамик
ДФ Ти Би Ай Съкровище
ЦКБ Асетс Мениджмънт ЕАД 
ЦКБ Лидер
ЦКБ Актив
ЦКБ Гарант
Юг Маркет Фонд Мениджмънт АД 
ДФ Юг Маркет Максимум
ДФ Юг Маркет Оптимум

Източник: БАУД (www.baud.bg)  

балансиран 4.7659 4.7897  4.9565 4.7659 4.6706   -7.45% 15.51% -12.18% -25.12% 21.01.2008
фонд в акции 6.7036 6.7371  6.9717 6.7036 6.5695   -5.36% 14.25% -7.04% -14.48% 23.01.2008
високодоходен 10.1329 10.2849  10.5382 0.0000 0.0000   0.73% N/A N/A N/A 23.09.2009
             
фонд в акции 2.2809    2.2809    -8.48% 27.67% -14.27% -56.78% 12.11.2007
балансиран 2.7095    2.7095    -8.91% 24.34% -14.05% -50.11% 12.11.2007

паричен пазар 11.2089  11.2033  11.1865 11.1977 11.1977 11.2033 4.29% 0.12% 6.99% 6.35% 06.10.2008
балансиран 10.7940  10.7403  10.6329 10.6866  0.0000 0.29% 4.86% 3.70% 3.99% 06.10.2008
фонд в акции 10.0279  9.9780  9.8283 9.8782  0.0000 -2.94% 9.44% -0.02% -0.12% 06.10.2008
             
балансиран 13.5200    13.3861    -0.27% 6.27% 2.51% 6.45% 14.12.2005
фонд в акции 7.8562    7.7784    -7.14% 11.60% -12.29% -4.93% 01.03.2006
фонд в акции 4.8642    4.8160    -17.72% 13.03% -15.72% -16.20% 21.06.2006
фонд в акции 7.8009    7.5737    -4.37% 12.81% 2.89% -10.44% 05.02.2008
фонд в акции 11.2149    10.8883    6.10% 12.27% 10.74% 3.43% 05.02.2008
паричен пазар 11.9439    11.9439    5.28% 0.21% 8.87% 8.42% 03.06.2008
     до 2 г.  над 2 г.      
фонд в облигаци 80.8020    80.5192  80.8020  -2.57% 1.98% -3.13% -5.15% 20.11.2006
фонд в акции 46.9142    46.6796  46.9142  -9.60% 3.05% -12.45% -14.25% 20.11.2006
фонд в акции 62.4805    62.1681  62.4805  -9.37% 4.21% -5.63% -13.13% 03.10.2007
             
фонд в акции 97.2901    95.8417    -5.94% 3.17% -3.96% -0.99% 04.01.2007
балансиран 79.3324    78.1512    -4.93% 2.06% -5.30% -7.58% 25.06.2007
             
фонд в облигаци 1.30338    1.30078    4.27% 0.84% 6.77% 5.76% 01.12.2005
балансиран 1.06434    1.05798    -1.39% 4.91% -0.29% 1.27% 01.12.2005
фонд в акции 0.73334    0.72245    -6.18% 10.65% -4.78% -6.92% 01.03.2006
фонд в акции 0.72879    0.72443    -0.71% 1.89% 1.57% -12.25% 07.03.2008
ниско рисков 1.04680    1.04367    2.04% 0.38% 3.71% 3.49% 07.05.2009

балансиран 100.5347    99.5343    -2.63% 7.68% -1.10% 0.01% 07.12.2005
балансиран 106.4885    105.4289    -3.44% 6.58% -3.59% 1.31% 06.03.2006
фонд в акции 85.4772    84.2046    -5.64% 11.04% -5.51% -1.72% 20.06.2005
паричен пазар 121.2272    121.2272    5.52% 0.56% 7.10% 7.15% 31.10.2007
ниско рисков 93.7298    93.3553    3.82% 2.67% -2.97% -2.57% 01.02.2008
ниско рисков 105.8828  105.7770  105.4597  105.7770  3.28% 1.38% 5.54% 5.14% 01.07.2009

балансиран 4.5915     4.5641     -6.63% 10.22% -1.75%*** 4.50% 08.07.1999
 до 100 000 лв от 100 001 до 1 000 000 лв.  над 1 000 000 лв.
фонд в акции 0.9404  0.9358   0.9334  0.9288     -11.63% 16.43% -13.83%*** -5.78% 01.06.2009
             
ниско рисков 10.0200    0.0000    N/A N/A N/A N/A 01.06.2010
балансиран 17.7383     17.6145     -5.30% 8.89% -9.48% 10.28% 28.09.2004
фонд в акции 11.1042    10.9498     -9.01% 12.89% -14.44% 2.15% 05.01.2006
             
фонд в акции 1.2066     1.1888     -6.87% 14.10% -0.30% 2.00% 10.05.2004
фонд в акции 0.7675     0.7562    10.01% 21.73% 28.47% -6.98% 04.10.2006
фонд в акции 0.9605     0.9463    9.54% 21.56% 5.78% -2.01% 23.11.2007
 до 100 000 лв.  над 100 000 лв.          
фонд в облигаци 129.9818  129.7876  129.5285    2.84% 3.29% 5.17% 6.23% 04.05.2006
балансиран 14.2628  14.2628  14.1216    -5.22% 8.28% -5.81% 2.01% 17.12.2004
фонд в акции 0.7305  0.7234  0.7162    -2.50% 15.53% -3.98% -7.50% 04.05.2006
             
балансиран 790.3246    784.4119    1.34% 6.35% 7.82% -9.35% 09.05.2008
фонд в акции 710.1463    704.8335    0.16% 8.00% 8.60% -12.89% 09.05.2008
             
фонд в облигаци 11.2351    11.2351    3.36% 1.81% 6.28% 2.60% 30.01.2006
балансиран 117.3347    117.3347    -2.24% 6.41% -0.59% 1.82% 30.01.2005
фонд в акции 6.5238    6.5238    -7.38% 14.04% -3.73% -8.98% 30.01.2006
фонд в акции 10.0029    10.0029    -0.66% 2.47% 1.35% 0.02% 30.01.2009
             
фонд в акции 8.7555    0.0000    N/A N/A N/A N/A 25.06.2009
 за поръчки до 100 000 лв  за поръчки над 100 000 лв          
фонд в акции 0.5153  0.5127  0.5101    -2.13% 7.77% -3.17% -21.72% 19.11.2007
балансиран 0.7431  0.7405  0.7379    -0.45% 3.61% 0.17% -10.42% 19.11.2007
ниско рисков 0.9917  0.9902  0.9887    2.83% 1.26% 4.85% -0.36% 19.11.2007
 до 50 000 лв / 40000 USD  над 50 000 лв / 40000 USD          
консервативен 1.2564  1.2545 1.2526    3.73% 0.28% 8.25% 5.27% 16.03.2006
консервативен 1.2804  1.2766 1.2728    4.47% 1.10% 9.26% 5.69% 16.03.2006
балансиран 0.8609  0.8575 0.8541    -0.98% 4.64% 1.46% -3.43% 16.03.2006
фонд в акции 0.6326  0.6295 0.6264    -6.24% 8.57% -2.58% -9.96% 16.03.2006
балансиран 0.7285  0.7256 0.7227    -4.55% 5.25% -7.12% -12.04% 11.02.2008
консервативен            19.01.2010
 1.0262  1.0262 1.0262    N/A N/A N/A N/A 
 0.0000  0.0000 0.0000    N/A N/A N/A N/A 

паричен пазар 1.1753   1.1753    2.58% 0.22% 4.14% 3.69% 15.11.2005
балансиран 1.0225   до 90 дни  над 90 дни  0.81% 3.75% 4.01% 0.25% 12.09.2005
    1.0072  1.0174      

балансиран 7.2637   7.2637    -11.57% 11.76% -5.57% -6.92% 01.03.2006
фонд в акции 6.3106   6.3106    -9.98% 13.81% -4.18% -9.82% 01.03.2006
фонд в акции 2.8932   2.8932    3.16% 15.64% 8.18% -30.87% 05.04.2007
консервативен 10.4464   10.4464    0.17% 1.77% 1.52% 2.65% 12.12.2008
 клас А за поръчки клас А за поръчки клас А за поръчки клас  В Клас А          Клас В при изпълнена      Клас В при прекратена
 до 20000 лв над 20000 до 300000 над 300000    инв. схема инв. схема
фонд в акции 0.7535 0.7498 0.7480 0.7424 0.7424 0.7461 0.7276 2.32% 13.03% -0.01% -6.80% 22.05.2006
фонд в акции 0.4149 0.4129 0.7480 0.4088 0.4088 0.4108 0.4006 -0.54% 17.05% 5.36% -23.84% 02.05.2007
фонд в акции 101.3475  100.1024  99.3554   N/A N/A N/A N/A 03.05.2010

фонд в облигаци 320.4448    319.9641    2.68% 0.24% 4.69% 7.18% 17.11.2003
ниско рисков 13.2683    13.2020    2.30% 2.76% 5.12% 6.30% 27.12.2005
балансиран 12.1396    12.0182    0.90% 5.81% 3.15% 4.28% 27.12.2005
фонд в акции 8.4882    8.4033    -1.56% 11.83% 0.63% -3.31% 07.09.2005
балансиран 20.6918    20.6918    2.03% 3.73% 3.83% 1.20% 08.10.2007
             
фонд в акции 6.4558    6.4235    -4.60% 6.10% -6.21% -12.78% 01.06.2007
балансиран 7.8273    7.7882    -3.87% 5.64% -4.75% -7.37% 01.06.2007
консервативен 11.5361    11.5073    6.09% 3.02% 10.15% 4.89% 04.09.2007
             
фонд в акции 1.1848    1.1611    -3.16% 5.82% -1.94% 4.44% 18.09.2006
балансиран 1.0362    1.0258    -1.63% 3.71% -0.59% 1.65% 10.06.2008

Валута	 Код	 За		 Стойност	 Разлика
ЕВРо	 EUR	 1	 1,96	 0
АВСТРАЛИйСКИ ДОЛАР AUD 1 1,36963 0,00392
БРАЗИЛСКИ РЕАЛ BRL 10 8,61827 0,01895
КАНАДСКИ ДОЛАР CAD 1 1,46735 0,00756
ШВЕйЦАРСКИ ФРАНК CHF 1 1,45005 0,00043
КИТАйСКИ РЕНМИНБИ ЮАН CNY 10 2,24865 -0,00510
ЧЕШКА КРОНА CZK 100 7,85947 0,00158
ДАТСКА КРОНА DKK 10 2,62513 0,00010
ЕСТОНСКА КРОНА EEK 10 1,25000 0,00000
БРИТАНСКА ЛИРА GBP 1 2,38167 -0,00174
ХОНКОНГСКИ ДОЛАР HKD 10 1,96629 -0,00245
ХЪРВАТСКА КУНА HRK 10 2,70475 0,00008
УНГАРСКИ ФОРИНТ HUF 1000 6,95827 0,03326
ИНДОНЕЗИйСКА РУПИЯ IDR 10000 1,70189 0,00622
ИНДИйСКА РУПИЯ INR 100 3,26843 -0,00082
ИСЛАНДСКА КРОНА ISK 1000 6,74424 0,00000
ЯПОНСКА йЕНА JPY 100 1,78159 -0,00456
ЮжНОКОРЕйСКИ ВОН KRW 1000 1,28075 -0,00345
ЛИТОВСКИ ЛИТАC LTL 10 5,66448 0,00000
ЛАТВИйСКИ ЛАТ LVL 1 2,75935 -0,00156
МЕКСИКАНСКО ПЕСО MXN 10 1,19946 0,00394
МАЛАйЗИйСКИ РИНГИТ MYR 10 4,82278 0,02155
НОРВЕжКА КРОНА NOK 10 2,46761 0,01193
НОВОЗЕЛАНДСКИ ДОЛАР NZD 1 1,08356 0,00060
ФИЛИПИНСКО ПЕСО PHP 100 3,36690 0,00348
ПОЛСКА ЗЛОТА PLN 10 4,87009 0,01004
НОВА РУМЪНСКА ЛЕЯ RON 10 4,62338 0,00785
РУСКА РУБЛА RUB 100 4,99978 0,00922
ШВЕДСКА КРОНА SEK 10 2,05831 -0,00524
СИНГАПУРСКИ ДОЛАР SGD 1 1,12178 -0,00026
ТАйЛАНДСКИ БАТ THB 100 4,79253 0,00634
НОВА ТУРСКА ЛИРА TRY 1 1,00863 0,00585
ЩАТСКИ ДОЛАР USD 1 1,52811 -0,00108
ЮжНОАФРИКАНСКИ РАНД ZAR 10 2,09359 0,00919
ЗЛАТО (1 ТРОй УНЦИЯ) XAU 1 1850,58000 23,70000

▶ Kурсове на чуждестранни валути

Обменни курсове на чуждестранните валути към левa за 16.08.2010 година. 
Тези курсове се основават на чл. 29, ал. 2 от Закона за БНБ и референтните курсове на ЕЦБ 
за съответния ден, и се прилагат за целите на статистическата и счетоводната отчетност.

За	дата	13.08.2010	г.

Фондове,	управлявани	от		 Клас		 Валута	 Емисионна	стойност		 Цена	при	
"Пайъниър	Инвестмънтс	Австрия"	 дялови	 	 (нетна	стойност	на		 обратно	изкупуване
	 единици	 	 активите	на	единица		 	(нетна	стойност	на	
	 	 	 +	такса	за	издаване)	 активите	на	единица)

Фондове Пайъниър Австрия 
Гарантирана кошница 2010 ИР* EUR 1095,05 1127,9

Дялови единици от фондовете, управлявани от Пайъниър Инвестмънтс Австрия, могат да бъдат придобивани чрез следните клонове на 
“Ейч Ви Би Банк Биохим” АД: “Аксаков” №5 - отдел “Частно банкиране”, “Централен”, “Батемберг”, “Европа”, “Витоша”, “Южен парк” (София), 
“Варна”, “Пловдив” и “Бургас”. Предишни резултати на фондовете не гарантират същото представяне в бъдеще. Стойността на инвестицията 
и доходът от нея могат да се увеличат или да намалеят и няма гаранци - от Пайъниър Инвестмънтс Австрия, групата на “Банк Аустрия 
Кредитанщалт” или друго трето лице - за възвращаемост на първоначално инвестираните суми. 
*Изцяло	реинвестиращи

Договорен фонд

Стойност	за	един	дял	13.08.2010	г Доходност

Емисионна 
стойност

Цена на обр. изк. От началото на 
годината За последните 12 

месеца
до 90 дни над 90 дни (Не се анюализира)

Сентинел	-	Принсипал 1.0225		лв. 1.0072	лв. 1.0174	лв. 0,81% 4,01%

Сентинел	-	Рапид 1,1753	лв. 1,1753	лв. 2,58% 4,14%

За ДФ „Сентинел – Принсипал” разходите по емитирането в размер на 0,5 % и по обратното изкупуване в размер на  
1 % от НСА на един дял са включени в емисионната стойност, респективно в цената на обратно изкупуване за дялове, 
държани по-малко от 90 дни. За ДФ „Сентинел – Рапид” емисионната стойност и цената на обратно изкупуване са 
равни на НСА на един дял.

Цените	са	валидни	за	поръчки,	подадени	на	12	август	2010	г.

www.sentinel-am.bg
тел. 02/ 980 14 26

12.08.2010	г.

157,49 156,72 155,95 155,57 153,65 153,65   
12,00 11,94 11,89 11,86 11,71 11,71   
86,78 86,36 85,94 85,51 84,25 84,25   
99,25 98,77 98,29 97,81 96,36 96,36   
761,55 757,85 754,16 750,46 739,37 739,37   
160,48 159,72 158,95 158,19 152,84 152,84   
78,78 78,40 78,02 77,64 75,75 75,75   
150,33 149,61 148,89 148,16 144,55 144,55   
296,46 295,05 293,63 292,22 282,34 282,34   
189,93 189,03 188,13 187,22 180,89 180,89   
227,63 226,55 225,46 224,38 216,79 216,79   
80,61 80,22 79,84 79,46 76,77 76,77   
234,42 233,31 232,19 231,07 223,26 223,26   

до	15.00	ч.	на	10.08.2010	г.

Взаимен	фонд
Нетна	стойност	
на	активите	на	

дял	(НСАД)

Емисионна	
стойност		

(цена	при	покупка)

Цена	при	
обратно	

изкупуване
Цени	за	1	дял	за	13/08/2010

ОТП Централно-европейски фонд в акции € 1,135782 € 1,158498 € 1,130103
ОТП Международен фонд в акции - Ю Би Ес 
Фонд на фондовете € 0,872688 € 0,890142 € 0,868325

ОТП - Ди Ви Ес Фонд на Фондовете в акции 
от развиващи се пазари € 0,828032 € 0,844593 € 0,823892

Цените са валидни за поръчки, подадени на 10/08/2010 г. Включените в цените разходи са както 
следва: при придобиване - 2.00% от НСАД, но не по-малко от 10 евро (левовата им равностойност) 
по една поръчка; при обратно изкипиване - 0.50% от НСАД. 

Цени	за	1	дял	за	16/08/2010
ДСК Фонд Паричен Пазар 1,136481 лв. 1,136481 лв. 1,136481 лв.
Цените са валидни за поръчки подадени на 16/08/2010 г. Няма разходи при емитиране и обратно 
изкупуване на дялове на фонда. Информация може да се получи от Call Center на “Банка ДСК” ЕАД на 
тел. 0700 10 375 на цената на един градски разговор и на интернет страниците www.dskbank.bg и 
www.otpbank.hu 

ВАЛУТА	 Код	 Купува	 Продава		 Hай-висока	 Hай-ниска
Currency	 Code	 Buy	 Sell	 High	 Low
ЩАТСКИ ДОЛАР USD 1,2808 1,2809 1,2906 1,2777
БРИТАНСКА ЛИРА GBP 0,82118 0,8213 0,82588 0,82035
ЯПОНСКА йЕНА JPY 109,94 109,96 111,11 109,57
ШВЕйЦАРСКИ ФРАНК CHF 1,3484 1,3486 1,3539 1,3464
НОРВЕжКА КРОНА NOK 7,9265 7,9295 7,9426 7,8928
ШВЕДСКА КРОНА SEK 9,5021 9,5056 9,5122 9,4689
КАНАДСКИ ДОЛАР CAD 1,3327 1,3332 1,3409 1,3313
АВСТРАЛИйСКИ ДОЛАР AUD 1,4283 1,4288 1,4327 1,4254
УНГАРСКИ ФОРИНТ HUF 281 281,25 281,5 278,6
ЧЕШКА КРОНА CZK 24,853 24,875 24,924 24,708
РУСКА РУБЛА RUB 39,12 39,1494 39,3411 39,0737
ПОЛСКА ЗЛОТА PLN 4,0099 4,0122 4,0177 3,9826

▶ Валути спрямо евро 

Най-високият курс е най-високият курс купува, най-ниският - най-ниският курс продава. 
 Данни от 17.00 ч българско време на 13.08.2010 г.

N/A 13.4474 12.3642 8.6452
321.5664 N/A 12.3217 8.6155
323.1686 13.3346 N/A 8.5731
323.1686 13.3346 12.2610 N/A
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Цената на 
петрола от-
беляза по-

вишение и по време 
на вчерашната сесия 
в Ню Йорк достигна 
76.01 USD/б. Слабото 
представяне на 
щатската валута 
върна интереса на 
инвеститорите към 
нефта

По време 
на борсова-
та сесия в 

петък измерителят 
добави 40 пункта 
към стойността си. 
Добрите резултати 
на европейски-
те икономики за 
второто тримесечие 
повлияха благот-
ворно на индексите

 индекс на деня

0.44
▶ процента се повиши япон-
ският индекс Nikkei 225 и дос-
тигна 9253.46 пункта

Стока на деня

1.35
▶ процента спечели 
паладият на борсата 
в Лондон и достигна 
475.85 USD/тр.у.

Япония обмисля намеса 
на валутния пазар

Японската йена отново 
поскъпна спрямо долара 
и това принуди част от де-
путатите в управляващата 
Демократическа партия в 
Япония да призоват за по-
реден път премиера Наото 
Кан да обмисли евентуал-
на намеса на валутния па-
зар с цел поевтиняване на 
валутата. Последно такава 
интервенция е била пред-
приемана през март 2004 
г., когато йената беше на 
нива около 109 USD/JPY. 
Тогава банката продаде 
14.8 трлн. JPY (172 млрд. 
USD) и в крайна сметка 
успя да изпълни целта си 
да оскъпи валутата си до 
102 USD/JPY. 
Критики бяха отправени и 
към гуверньора на япон-
ската централна банка Ма-
саки Ширакава. Упреците 

дойдоха заради решението 
му да се въздържи от ка-
квито и да е било действия 
на този етап. На провелата 
се на 10 август среща на 
борда на Bank of Japan 
Ширакава запази пред-
варителната си оценка за 
икономическото развитие 
на страната, като подчерта, 
че икономиката ще продъл-
жи да се разширява.

В момента една трета 
от брокерите смятат, че 
намеса ще има, ако валу-
тата поскъпне до 75-80 
USD/JPY. Възможностите 
на Bank of Japan в посока 
поевтиняване на йената 
са да започне изкупуване 
на японски пари, като еми-
тира облигации.
Анализатори на Barclays 
Capital коментират, че за-

плахата от предприемането 
на по-концентрирани мерки 
за спирането на спада на 
долара под 85 йени особено 
сега, когато индексът Nikkei 
се понижи близо до 9000 
пункта, нараства. Според 
последни слухове преми-
ерът Кан ще се срещне с 
управителя на Bank of Japan 
Ширакава в началото на 
следващата седмица, което 
ще доведе до извънредна 
среща на банката за при-
емането на допълнителни 
стимулиращи мерки. От 
Barclays Capital добавят, че 
междувременно, докато се 
смята, че пазарна интер-
венция се прави с цел да 
се спре поскъпването на 
йената, то в действителност 
тя има за цел предпазването 
на валутата от последващо 
поскъпване.

На последната 
сесия 

японската йена се 
котираше за 85.80 
USD/JPY, което е 
повишение от 0.11%

Георги Георгиев 
ggeorgiev@pari.bg

Цената на пшеницата 
се нормализира

▶ Трудното решение трябва да бъде взето от гуверньо-
ра на централната банка Масаки Ширакава 

Снимка BloomBerg

Седмицата донесе спада-
не в цената на хлебната 
пшеница отвъд океана. 
След повече от месец дра-
матични скокове нагоре и 
множество коментари и 
страхове сега вече цените 
започват да се коригират. 
В Чикаго пшеницата се 
търгува на 261 USD/т, 
което е понижение от 27 
USD за седмица. Цареви-
цата поддържа стабилна 
цена от около 160 USD/т. 
В Будапеща пазарът на 
зърно също се норма-
лизира, котировките за 
европшеница са на 353 
лв./т, като по думи на 
брокери повишението се 
дължи на разликите в кур-
са на валутите и слабия 

Таня панайотова,
Софийска стокова борса

Благо
родният 
метал 

добави 6.35 USD 
към  стойността си 
по време на послед-
ната борсова сесия. 
Големият интерес 
на инвеститорите 
беше главният 
двигател на пос-
къпването

форинт. Царевицата дори 
леко слезе до 318 лв./т, а 
маслодайният слънчоглед 
се продаваше на 652 лв./т. 

На Софийската стоко-
ва борса търговците ни 
зарадваха със сделки за 
хлебна пшеница - втора 
Б група, най-масовата у 
нас, на цена от 260 лв./т 
без ДДС. Продължи и 
търсенето на първа група 
високоглутенова пшеница 
на начална цена от 290 
лв./т, но предлагане не се 
появи. Осъществиха се и 
сделки за фуражна пшени-

ца с незабавна доставка на 
цена от 240 лв./т без ДДС. 

При хранителните 
стоки нямаше промени 
в цените - предлаганото 
разнообразие от основни 
суровини е богато, търсене 
имаше за рапица и зрял 
боб. Нехранителните стоки 
също не поднесоха изнена-
ди. Реализация както обик-
новено намериха енер-
гоносителите - дизелово 
гориво на 1686 лв./хил. л, 
газьол за отопление - на 
1160 лв./хил. л и газьол 
на 1752 лв./хил. л. Имаше 
сделки и за метали по 
спесификация - 1.63 лв./кг 
и за отпадъци от ролкови 
станции на 175 лв./т.

Петрол
USD/б
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1.Счетоводен баланс

в хил.лева

Шифър Активи Балансова 
стойност Лева Евро Други 

валути

1 2 3 4 5 6

1.1.1. Парични средства и парични салда 
при централни банки 59 272 50 028 7 218 2 026

1.1.2. Финансови активи държани за 
търгуване 7 444 5 920 1 117 407

1.1.2.1. Деривати държани за търгуване 252 0 155 97
1.1.2.2. Капиталови инструменти 3 191 3 191 0 0
1.1.2.3. Дългови инструменти 4 001 2 729 962 310
1.1.2.4. Кредити и аванси 0 0 0 0

1.1.3.
Финансови активи, определени 
по справедлива стойност в 
печалбата или загубата

245 358 205 403 36 496 3 457

1.1.3.1. Капиталови инструменти 189 0 115 74
1.1.3.2. Дългови инструменти 245 169 205 403 36 383 3 383
1.1.3.3. Кредити и аванси 0 0 0 0

1.1.4. Ф и н а н с о в и  а к т и в и  н а 
разположение за продажба 2 273 2 245 20 8

1.1.4.1. Капиталови инструменти 1 445 1 437 0 8
1.1.4.2. Дългови инструменти 828 808 20 0
1.1.4.3. Кредити и аванси 0 0 0 0

1.1.5. Кредити и вземания (включително 
финансов лизинг) 580 208 260 653 298 227 21 328

1.1.5.1. Дългови инструменти 0 0 0 0
1.1.5.2. Кредити и аванси 580 208 260 653 298 227 21 328
1.1.6. Инвестиции държани до падеж 60 326 60 326 0 0

1.1.6.1. Дългови инструменти 60 326 60 326 0 0
1.1.6.2. Кредити и аванси 0 0 0 0

1.1.7. Деривати -  Отчитане на 
хеджиране 0 0 0 0

1.1.7.1. Хеджиране на справедлива 
стойност 0 0 0 0

1.1.7.2. Хеджиране на паричен поток 0 0 0 0

1.1.7.3. Хеджиране на нетна инвестиция 
в чуждестранна дейност 0 0 0 0

1.1.7.4. Хеджиране на справедлива 
стойност при лихвен риск 0 0 0 0

1.1.7.5. Хеджиране на паричен поток при 
лихвен риск 0 0 0 0

1.1.8.
Промени в справедливата 
стойност на хеджирани позиции 
в портфейл, хеджиран за лихвен 
риск 

0 0 0 0

1.1.9. Материални активи 43 818 43 818 0 0
1.1.9.1. Имоти, машини и съоръжения 29 471 29 471 0 0
1.1.9.2. Инвестиционни имоти 14 347 14 347 0 0
1.1.10. Нематериални активи 2 243 2 243 0 0

1.1.10.1. Репутация 0 0 0 0
1.1.10.2. Други нематериални активи 2 243 2 243 0 0

1.1.11.

Инвестиции в асоциирани, 
д ъ щ е р н и  и  с ъ в м е с т н и 
предприятия (осчетоводени, 
прилагайки капиталовия метод 
- включително репутация)

250 250 0 0

1.1.12. Данъчни активи 268 268 0 0
1.1.12.1. Текущи данъчни активи 227 227 0 0
1.1.12.2. Отложени данъчни активи 41 41 0 0
1.1.13. Други активи 4 402 4 279 122 1

1.1.14.
Нетекущи активи и групи от 
активи за изваждане от употреба, 
класифицирани като държани за 
продажба

0 0 0 0

1.1. ОБЩО АКТИВИ 1 005 862 635 433 343 202 27 227

в хил.лева

Шифър Пасиви Балансова 
стойност Лева Евро Други 

валути

1 2 3 4 5 6
1.2.1. Депозити от централни банки 0 0 0 0

1.2.2. Финансови пасиви държани за 
търгуване 0 0 0 0

1.2.2.1. Деривати държани за търгуване 0 0 0 0
1.2.2.2. Къси позиции 0 0 0 0

1.2.2.3. Д е п о з и т и  о т  к р е д и т н и 
институции 0 0 0 0

1.2.2.4. Депозити (други, различни от 
кредитни институции) 0 0 0 0

1.2.2.5.
Дългови сертификати (включително 
облигации с намерение за обратно 
изкупуване в кратък срок)

0 0 0 0

1.2.2.6. Други финансови пасиви държани за 
търгуване 0 0 0 0

1.2.3.
Финансови пасиви, определени по 
справедлива стойност в печалбата 
или загубата 

0 0 0 0

1.2.3.1. Д е п о з и т и  о т  к р е д и т н и 
институции 0 0 0 0

1.2.3.2. Депозити (други, различни от 
кредитни институции) 0 0 0 0

1.2.3.3. Дългови сертификати (включително 
облигации) 0 0 0 0

1.2.3.4. Подчинени пасиви 0 0 0 0

1.2.3.5.
Други финансови пасиви, определени 
по справедлива стойност в 
печалбата или загубата

0 0 0 0

1.2.4. Финансови пасиви оценявани по 
амортизирана стойност 940 546 627 291 286 653 26 602

1.2.4.1. Д е п о з и т и  о т  к р е д и т н и 
институции 117 805 89 600 28 194 11

1.2.4.2. Депозити (други, различни от 
кредитни институции) 803 157 537 691 238 845 26 591

1.2.4.3. Дългови сертификати (включително 
облигации) 0 0 0 0

1.2.4.4. Подчинени пасиви 19 584 0 19 584 0

1.2.4.5. Други финансови пасиви оценявани 
по амортизирана стойност 0 0 0 0

1.2.5. Финансови пасиви, свързани с 
прехвърлени финансови активи 0 0 0 0

1.2.6. Деривати - отчитане на хеджиране 0 0 0 0

1.2.6.1. Х е д ж и р а н е  н а  с п р а в е д л и в а 
стойност 0 0 0 0

1.2.6.2. Хеджиране на паричен поток 0 0 0 0

1.2.6.3. Хеджиране на нетна инвестиция в 
чуждестранна дейност 0 0 0 0

1.2.6.4. Хеджиране на справедлива стойност 
при лихвен риск 0 0 0 0

1.2.6.5. Хеджиране на паричен поток при 
лихвен риск 0 0 0 0

1.2.7.
Промени в справедливата стойност 
на хеджирани позиции в портфейл, 
хеджиран за лихвен риск 

0 0 0 0

1.2.8. Провизии 3 3 0 0
1.2.8.1. Преструктурирани 0 0 0 0
1.2.8.2. Висящи спорове и данъчни спорове 3 3 0 0

1.2.8.3.
Пенсии и други задължения свързани 
с  обявени компенсации при 
пенсиониране

0 0 0 0

1.2.8.4. Кредитни ангажименти и гаранции 0 0 0 0
1.2.8.5. Обременяващи договори 0 0 0 0
1.2.8.6. Други провизии 0 0 0 0
1.2.9. Данъчни пасиви 1 1 0 0
1.2.9.1. Текущи данъчни пасиви 0 0 0 0
1.2.9.2. Отложени данъчни пасиви 1 1 0 0
1.2.10. Други пасиви 6 515 5 294 1 186 35

1.2.11.
Дялов капитал, платим при 
поискване (например кооперативни 
акции)

0 0 0 0

1.2.12.
Пасиви включени в групи от 
пасиви за изваждане от употреба, 
класифицирани като държани за 
продажба

0 0 0 0

1.2 ОБЩО ПАСИВИ 947 065 632 589 287 839 26 637

в хил.лева

Шифър Пасиви Балансова 
стойност Лева Евро Други 

валути

1 2 3 4 5 6
1.3.1. Емитиран капитал 34 838 34 838
1.3.1.1. Внесен капитал 34 838 34 838
1.3.1.2. Поискан, но невнесен капитал 0 0
1.3.2. Премиен резерв 0 0
1.3.3. Друг капитал 0 0

1.3.3.1. К а п и т а л о в  к о м п о н е н т  о т 
финансови инструменти 0 0

1.3.3.2. Други капиталови инструменти 0 0

1.3.4. Преоценъчни резерви и други 
оценъчни разлики от:  (254)  (254)

1.3.4.1. Материални активи 106 106
1.3.4.2. Нематериални активи    0 0

1.3.4.3.
Хеджиране на нетна инвестиция в 
чуждестранна дейност (ефективна 
част)

0 0

1.3.4.4. Превръщане в чуждестранна 
валута 0 0

1.3.4.5. Хеджиране на паричен поток 
(ефективна част) 0 0

1.3.4.6. Финансови активи на разположение 
за продажба  (360)  (360)

1.3.4.7.
Нетекущи активи или групи от 
активи за изваждане от употреба, 
държани за продажба

0 0

1.3.4.8. Други позиции 0 0

1.3.5. Р е з е р в и  ( в к л ю ч и т е л н о 
неразпределени печалби) 23 865 23 865

1.3.6. Обратно изкупени (съкровищни 
акции) 0 0

1.3.7. Доход от текущата година 348 348
1.3.8. Междинни дивиденти 0 0
1.3.9. Малцинствено участие 0 0

1.3.9.1. Преоценъчни резерви и други 
оценъчни разлики 0 0

1.3.9.2. Други позиции 0 0
1.3. ОБЩО КАПИТАЛ 58 797 58 797
1.2.1.3 ОБЩО ПАСИВИ И КАПИТАЛ 1 005 862 691 386 287 839 26 637

2.Отчет за доходите

в хил.лева

Шифър Продължаващи 
(непреустановени) дейности

 Обща 
сума Лева Евро Други 

валути
1 2  3 4 5 6

2.1. Финансови и оперативни приходи 
и разходи 18 139 13 803 4 157 179

2.1.1. Приход от лихви 23 388 13 813 9 058 517

2.1.1.1. Парични средства и парични салда 
при централни банки 0 0 0 0

2.1.1.2.
Финансови активи държани за 
търгуване (ако отчитането е 
отделено)

135 72 50 13

2.1.1.3.
Финансови активи, определени по 
справедлива стойност в печалбата 
или загубата (ако отчитането е 
отделено)

5 255 4 086 1 115 54

2.1.1.4. Финансови активи на разположение 
за продажба 35 34 1 0

2.1.1.5. Кредити и вземания (включително 
финансов лизинг) 16 878 8 715 7 713 450

2.1.1.6. Инвестиции държани до падеж 1 085 906 179 0

2.1.1.7. Деривати- отчитане на хеджиране 
на лихвен риск 0 0 0 0

2.1.1.8. Други активи 0 0 0 0
2.1.2. Разход за лихви 11 443 5 740 5 031 402
2.1.2.1. Депозити от централни банки 0 0 0 0

2.1.2.2.
Финансови пасиви държани за 
търгуване (ако отчитането е 
отделено)

0 0 0 0

2.1.2.3.
Финансови пасиви, определени по 
справедлива стойност в печалбата 
или загубата (ако отчитането е 
отделено)

0 0 0 0

2.1.2.4. Финансови пасиви, оценявани по 
амортизирана стойност 11 443 5 740 5 301 402

2.1.2.5. Деривати - отчитане на хеджиране 
на лихвен риск 0 0 0 0

2.1.2.6. Други пасиви 0 0 0 0

2.1.3. Разходи за акционерен капитал, 
подлежащ на изплащане 0 0

2.1.4. Приход от дивиденти 63 63 0 0

2.1.4.1.
Финансови активи държани за 
търгуване (ако отчитането е 
отделено)

 0 0 0 0

 в хил.лева 

Шифър Продължаващи (непреустановени) дейности  Обща сума 

1 2  3 

2.2. Административни разходи 15 889

2.2.1. Разходи за персонала 7 316

2.2.2. Общи и административни разходи 8 583

2.3. Амортизация 1692

2.3.1. Имоти, машини и съоръжения 1 135

2.3.2. Инвестиционни имоти 125

2.3.3. Нематериални активи (различни от репутация) 432

2.4. Провизии 0

2.5. Обезценка 130

2.5.1. Обезценка на финансови активи неоценявани по 
справедлива стойност в печалбата или загубата

130

2.5.1.1. Финансови активи оценявани по себестойност 
(некотирани капиталови)

0

2.5.1.2. Финансови активи на разположение за продажба 0

2.5.1.3. Кредити и вземания (включително финансов лизинг) 130

2.5.1.4. Инвестиции държани до падеж 0

2.5.2. Обезценка на нефинансови активи 0

2.5.2.1. Имоти, машини и съоръжения 0

2.5.2.2. Инвестиционни имоти 0

2.5.2.3. Репутация 0

2.5.2.4. Нематериални активи (различни от репутация) 0

2.5.2.5. Инвестиции в асоциирани и съвместни предприятия, 
осчетоводени, прилагайки капиталовия метод

0

2.5.2.6. Други 0

2.6. Отрицателна репутация, призната незабавно в 
печалбата или загубата

0

2.7. Дял от печалбата или загубата в асоциирани и 
съвместни предприятия осчетоводен, прилагайки 
капиталовия метод

0

2.8. Печалба или загуба от нетекущи активи и групи от 
активи за изваждане от употреба, класифицирани като 
държани за продажба и неопределени за преустановени 
дейности   

0

2.9. ОБЩО ПЕЧАЛБА ИЛИ ЗАГУБА ОТ ПРОДЪЛЖАВАЩИ 
(НЕПРЕУСТАНОВЕНИ) ДЕЙНОСТИ ПРЕДИ ДАНЪЦИ

418

2.10. Данъчен разход (приход) свързан с печалбата или загубата 
от  продължаващи (непреустановени) дейности

70

2.11. ОБЩО ПЕЧАЛБА ИЛИ ЗАГУБА ОТ ПРОДЪЛЖАВАЩИ 
(НЕПРЕУСТАНОВЕНИ) ДЕЙНОСТИ СЛЕД ДАНЪЦИ

348

2.12. Печалба или загуба след данъци от преустановени 
дейности    

0

2.13. ОБЩО ПЕЧАЛБА ИЛИ ЗАГУБА СЛЕД ДАНЪЦИ И 
ПРЕУСТАНОВЕНИ ДЕЙНОСТИ

348

2.14. Печалба или загуба, принадлежаща на малцинственото 
участие

0

2.15. ПЕЧАЛБА ИЛИ ЗАГУБА, ПРИНАДЛЕЖАЩА НА 
АКЦИОНЕРИТЕ НА МАЙКАТА

348

2.1.4.2.
Финансови активи, определени по 
справедлива стойност в печалбата 
или загубата (ако отчитането е 
отделено)

0 0 0 0

2.1.4.3. Финансови активи на разположение 
за продажба 63 63 0 0

2.1.5. Приходи от такси и комисионни 5 172 4 658 439 75
2.1.6. Разходи за такси и комисионни 598 548 39 11

2.1.7.

Нетни реализирани печалби 
(загуби) от финансови активи и 
финансови пасиви, неоценявани по 
справедлива стойност в печалбата 
или загубата

1 1

2.1.7.1. Финансови активи на разположение 
за продажба 1 1

2.1.7.2. Кредити и вземания (включително 
финансов лизниг) 0 0

2.1.7.3. Инвестиции държани до падеж 0 0

2.1.7.4. Финансови пасиви оценявани по 
амортизирана стойност 0 0

2.1.7.5. Други 0 0

2.1.8.
Нетни печалби (загуби)  от 
финансови активи и пасиви държани 
за търгуване

529 529

2.1.8.1. Капиталови инструменти и 
свързани с тях деривати 230 230

2.1.8.2. Лихвени инструменти и свързани с 
тях деривати 45 45

2.1.8.3. Валутна търговия 244 244

2.1.8.4. Инструменти за кредитен риск и 
свързани с тях деривати 0 0

2.1.8.5. Стоки и свързани с тях деривати 10 10

2.1.8.6. Други (включително хибридни 
деривати) 0 0

2.1.9.
Нетни печалби (загуби) от финансови 
активи и пасиви, определени по 
справедлива стойност в печалбата 
или загубата

922 922

2.1.10. Нетни печалби (загуби) от отчитане 
на хеджиране 0 0

2.1.11. Нетни валутни разлики (459) (459)

2.1.12.
Нетни печалби (загуби) от отписани 
активи, различни от тези държани 
за продажба

(1) (1)

2.1.13. Други оперативни приходи 569 569
2.1.14. Други оперативни разходи 4 4
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Докато през последните 
две години кризата топеше 
продажбите и печалбите в 
търговията, буквално за-
души строителния сектор 
и помрачи надеждите на 
очакващия лятото турис-
тически бранш по морето, 
един пазарен феникс се 
роди от пепелта на посър-
налата икономика. Става 
въпрос за т.нар. аутплей-
смънт (outplacement) ниша 
или услугите по професи-
онално консултиране при 
освобождаване на персо-
нал по необходимост. Об-
грижването и насочването 
на работниците през този 
труден период на преход 
се извършват най-вече от 
специализирани агенции 
по човешки ресурси, но не 
липсват и компании, които 
избират сами да изпратят 
и насочат бившите си слу-
жители. В крайна сметка 
обаче едно е сигурно - аут-
плейсмънтът е печеливш 
сектор по време на криза. 

Разминаване
Пазарът на услугата се 
ражда буквално преди 2 
години. Преди 2008 г. аут-
плейсмънт програми се 
прилагаха в единични слу-
чаи за висши мениджъри, 
които по една или друга 
причина бяха освобождава-
ни от компаниите, споделя 
националният мениджър 
подбор на специализирана-
та в областта на човешките 
ресурси агенция „Хорай-
зънс България” Николай 
Николов. Всъщност в пери-
ода 2007-2008 г. въпросът, 
който тревожи фирмите 
по подбор, е съвсем друг. 
„Проблемът с наемането 
на персонал беше толкова 
сериозен, че се обсъждаха 
варианти за внос, само и 
само да се покрият нуж-
ните назначения,” обясня-
ва Николов. Подобни са 
наблюденията и на упра-
вляващия директор на HR 
компанията „Менпауър 
България” Надя Василева, 

според която услугата е 
все още непозната и не се 
използва често. Началото 
на 2009 г. носи двоен обрат 
- надолу за икономиката и 
нагоре за пазара на аутплей-
смънт консултиране. Това 
обаче донякъде се дължи 
на ниската база и слабата 
запознатост с ползите от 
консултирането преди то-
ва. „Преди услугата беше 
екзотична, а по-късно - не-
обходима”, казва Николов, 
чиято компания е отчела 
увеличение от между 8-10 
пъти за периода 2009-2010 
г. До 300 достигат пък кон-
султираните освободени 
служители от „Менпауър 
България” за същия пиков 
период. 

Ползи за всички
Пълният пакет на услугата 
обикновено включва, от ед-
на страна, професионално 
консултиране за кариерно 
развитие - анализ на ком-
петенциите, обучение по 
придобиването на умения 
да се „пресява” пазарът на 
труда и да се „продаваш” 
успешно, включване в ба-
зата данни на съответната 
агенция или запазване на 
възможността за връщане 
обратно при работодате-
ля на по-късен етап. От 
друга страна, целта на аут-
плейсмънт програмите е 
да окажат емоционална и 
психологическа помощ при 
загубата на работа, за да се 
понесе по-лесно преходът 
от заетост към безработ-
ност. В крайна сметка се 
създава win-win ситуация. 
За освободените служители 
това е шанс да придобият 
ценни бизнес умения и да 
се ориентират на пазара 
на труда. За компаниите - 
възможност да се утвърдят 
като загрижени работодате-
ли, да се разделят по при-
ятелски със служителите 
си и да оставят отворена 
вратичката за повторно на-
емане на вече изградени 
и запознати с фирмената 

политика специалисти. 

Предпочитания
Тези нематериални ползи 
се оценяват по-високо от 
чуждестранните компании, 
категорични са агенциите 
по човешки ресурси. Доня-
къде това се дължи на фак-
та, че българските фирми 
не са добре запознати със 
самата услуга. Обикновено 
това са големи или средни 
предприятия от сектора на 
производството, търговия-
та и аутсорсинга, споделя 
Николай Николов. Въз-
ползват се международни 
компании и от бранша на 
строителството, недвижи-
мите имоти и банкирането, 
допълва Надя Василева. 
София, Пловдив и Стара 
Загора пък са трите най-
заинтересовани района, 
отчита „Хорайзънс Бълга-
рия”. Всъщност Пловдив 
е градът, който през цялата 
2009 г. държи стабилна и 
ескалираща преднина по 
брой безработни лица в 
сравнение с всички оста-
нали центрове в страната. 
Според Надя Василева оба-
че безработицата невинаги 
е определящият фактор. 
Интересът към услугата е 
по-скоро индивидуален и 
зависи от състоянието на 
компанията и отношението 
на работодателя към работ-
ниците, споделя Василева. 

Ценообразуване
Слабият интерес от страна 
на българските компании 
може да се обясни частич-
но и със сравнително ви-
соките нива, които цената 
на услугата (между 1 и 2 
брутни заплати) достига 
при управленските длъж-
ности. Съкращенията, при 
които се прилага услу-
гата, са обикновено по-
компактни и не се случват 
едновременно, са наблю-
денията на „Менпауър”. 
Това дава възможност за 
персонализиране към из-
искванията на съответния 

клиент, а оттам и оптими-
зиране на крайната сметка. 
Все пак съкращенията се 
правят с цел намаляване 
на разходите за персонал, 
обяснява Николай Нико-
лов. При масови съкраще-
ния се прилага методът на 
обучение, който включва 
лекции и семинари, но 
не и активното предла-
гане на съкратените като 
кандидати от агенцията. 
Пълният пакет на услу-
гата достига до 2 брутни 
заплати и включва още 
квалифицирана консул-
тантска помощ по анализ 
на индустриален сектор, 
ниво на заплати в бранша, 
помощ в подготовката на 
автобиография и канди-
датстването от страна на 
служителя, както и пред-
ставянето му по същест-
вуващи проекти по подбор 
на персонал или дори про-
активното му маркетиране 
в желани от него компании 
и индустрии, казва Нико-
лов. А за мениджърските 
позиции, които по послед-
ните официални данни на 
НСИ през 2006 г. са били 
средно 858 BGN, а по не-
официални - в чуждите 
компании днес се движат 
над 2000 BGN, сметката 
може да излезе скъпо. 

Мрак в края на тунела
От март насам обаче, докато 
секторът отчита ясен спад в 
интереса към услугата, ос-
таналата част от икономи-
ката най-после започва да 
си поема дъх. Пазарът на 
аутплейсмънт е отново на 
изходна позиция от 2007-
2008 г. Тогава, а и сега отново 
преминаваме към индивиду-
ално консултиране при съ-
кращаване на управленски 
и специализирани позиции, 
обяснява Николов. Разликата 
е, че сега доверието в услуга-
та се е повишило и по-голяма 
част от компаниите са запоз-
нати с ползите й дори извън 
времената на криза. 

Марина Узунова
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Да се разделим 
като приятели
Услугите по освобождаване на персонал 
са печелившият сектор по време на криза

Търсенето 
и предлагането 
се разминават

Не всички 
компании прибягват 
до пълния пакет

Колкото и странно да звучи, търсенето на специфични 
умения и компетенции е голямо, а предлагане няма, и 
обратното - има предлагане на такива качества, които не се 
търсят от работодателите. 
  Тази тенденция ще развие миграциите и се надявам както 
хората да станат по-мобилни към свободните работни места, 
така и работата да започне да се придвижва към хората с 
необходимите компетенции. 

Много големите компании не прибягват толкова често към 
аутплейсмънт или ако го правят, предпочитат по-скоро един 
по-евтин вариант на тази услуга - обучения по employability. 
Тоест как служителите да станат по-активни на пазара на 
труда, по-атрактивни за наемане и да усвоят „тънкостите” да 
се продават добре на стесняващия се пазар на труда. 
  Средните компании са тези, при които „окастрянето” на 
служители е най-болезнено и те се възползват от пълния 
вариант на услугата - освен гореспоменатото консултантите 
ни се ангажират с индивидуално съветничество за ниво на 
заплати, превключване към друга индустрия, както и 
включване на тези служители в наши проекти по подбор за 
други клиенти. Обществените структури никога не са били 
заинтересовани от подобна услуга, те са и по-малко гъвкави 
и трудно реагират на такива промени. Българските 
компании, които биха платили за подобна услуга, сигурно се 
броят на пръстите на едната ръка, ние с такъв тип компании 
не сме работили.

Надя Василева, 
управляващ директор 
на „Менпауър България”

Николай Николов, 
национален мениджър подбор 
на „Хорайзънс България” 

Българските компании, 
които биха платили за 
подобна услуга, сигурно 
се броят на пръстите

Търсенето на специфични 
умения и компетенции 
е голямо



Визитка
Роден в Хаити, 
забогатял в САЩ
Уайклиф Жан (пълното 
му име е Нел Уст Уайклиф 
Жан) е роден на 17 октом-
ври 1972 г. в Кроа-де-Буке, 
град близо до столицата на 
Хаити Порт-о-Пренс. Кога-
то е на 9 години емигрира 
със семейството си в САЩ. 
И до днес не е завършил 

университетското си 

образование. Кариерата му 
започва в средата на 90-те с 
Лорин Хил и Прас, с които 
основават групата Fugees. 
Прас е братовчед на Жан и 
вече се обяви против канди-
датстването му за президент 
на Хаити. Най-продавани-
ят им албум е The Score, от 
който са продадени над 18 
млн. копия по света. Пър-
вият му соло албум The 
Ecleftic: 2 Sides II a Book 
излиза през 2000 г. 
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Рапърът Уайклиф Жан ще се опита да оглави родната Хаити,
без да има ясна визия какво ще направи за страната си

Ако бях президент...
Цитат

 Част� от� т�екст�а на песент�а If I Was a President  
(„Ако бях президент�”) на Уайклиф Жан

Един старец ми каза, че 
вместо да се харчат мили-

арди за войни, може да изхар-
чим част от тези пари за гетата

„Ако бях президент”. Така се казва едно от парчетата на 
рапъра Уайклиф Жан, който ще се опита да оглави Хаити на 
президентските избори в страната, насрочени за 27 ноември. И 
според много анализатори ще успее въпреки пълната липса на 
политически опит и неясната си платформа за управлението на 
Хаити, опустошена от земетресение с магнитуд от 7 по скалата 
на Рихтер в началото на годината. Трусът отне между 200 и 300 
хил. живота и разруши столицата Порт-о-Пренс, която и до днес 
тъне в отломки въпреки обещаните от международната общност 
помощи за над 10 млрд. USD. Точно това земетресение накара 
певецът да се кандидатира с 10 години по-рано от планираното 
за поста държавен глава. И да докара помощите, огромна част 
от които все още не са достигнали предназначението си. 

Планове
Именно реалното получаване на помощите, обещани от водещите 
глобални икономики, ще бъде една от първите задачи на певеца, 
ако бъде избран за държавен глава. За да стане това, Жан ще 
заложи на огромната си популярност, придобита по време на 
кариерата му на музикант. Тя започва в САЩ с групата Fugees, 
продала над 20 млн. албума по света преди повече от 25 години. 
Впоследствие певецът се отделя и започва соло кариерата си. 
Равносметката му до момента е: няколко мултиплатинени 
албума, множество оглавени класации и 3 награди Grammy, една 
от които с песен, посветена на родната му Хаити. 

„Не ме е страх да погледна дори президента на САЩ Барак 
Обама в очите и да се опитам да го убедя, че Хаити се нуждае 
от подкрепата му”, коментира Жан плановете си за набиране 
на необходимите за спасението на Хаити средства. Това ще 
бъде и стратегията му - лични срещи със световните лидери, 
които най-накрая да отпуснат помощите, необходими 
за Хаити. „Хаити има нужда от глобален президент. 
Президент, който няма просто да стои в страната си, 
а ще обикаля по света, ще говори с донорите и ще 
създава съюзници, на които ще покаже, че сме готови 
за промяна”, казва изпълнителят пред Reuters.

Изтичане на мозъци
Друга основна точка от платформата на Жан за 
президент е използването на голямата общност 
хаитяни, напуснали страната си като него, за да 
търсят развитие по света. Само в САЩ има около 800 
хил. емигранти от Хаити, които работят в различни 
области на икономиката. Освен предимство обаче 
изтичането на мозъци може да се окаже и голям 
проблем пред рапъра. 

В момента над 50% от населението на страната 
е на възраст под 25 години. Това означава, че дори 
и Жан да успее да привлече обещаните 10 млрд. 
USD, няма да има кой да ги управлява по правилен 
начин, смятат анализатори. Самият кандидат-президент 
също не е най-добрият пример за мениджър. Guardian 
коментира, че постът президент на Хаити определено е едно от 
най-големите предизвикателства дори и за опитни политици, 
камо ли за един рапър. 

Младите обаче подкрепят изпълнителя, защото той е символ на 
просперитета по цял свят. И виждат в него звезда, която никога 
не е забравила откъде е тръгнала. И за това сега се връща при 
корените си - в опустошената Хаити, нуждаеща се крещящо от 
помощ. Конкуренцията му обаче ще бъде жестока - до момента 
над 30 кандидати са подали документите си за президентските 
избори. Сред тях са двама бивши премиери на страната, както 
и един бивш министър. Последната дума на изборната комисия 
ще бъде оповестена на 17 август, когато ще бъде публикуван 
окончателният списък с допуснатите до вота претенденти.

Повечето анализатори обаче смятат, че именно Жан ще 
оглави страната в края на годината. И ще я поведе към добро 
или лошо. Все пак роденият в Австрия културист и актьор 
Арнолд Шварценегер управлява най-богатия американски щат 
- Калифорния. Защо певец да не стане президент на собствената 
си държава.

Христо Ласков
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